
Jeges farsang, bringás szezon�
n�itó, parasportnap, sze nior 
örömtánc – körkép sportról, 
mozgásról és arról, hog� az ak
tív életmódnak sem az életkor, 
sem a kerekesszék nem lehet 
akadál�a. 1212––13. oldal13. oldal

Megkezdődött az Újheg�i Uszoda külső me
dencéjének felújítása és a kerti rész rendezé

se. Korszerűsítik és bővítik a kö
zelben lévő Harmat utcai ját

szóteret is: a csúszdá
kat felújítják, a régi 

játszóeszközök he
l�ét pedig új, mo

dern játékok 
veszik át.   

6. oldal6. oldal

Az Utca
front lakói 
tisztították 
meg a Ko
lozsvári ut

cát: csatasor
ban haladva 

szabadították 
meg a villamos

pál�át és a ré
zsűt a szeméttől.  

 10. oldal10. oldal

Idén ismét várják a társashá
zak felújítási igén�eit, külön 
keret segíti a védett lakóingat
lanok beruházásait. Meghir
dette a Kőbán�ai Önkormán�
zat az óvodák, iskolák táborai
nak pál�ázati támoga
tását is. 2. oldal2. oldal

Eg�hangúlag döntött a Kőbán�ai Önkormán�zat képviselőtestülete az orosz– 
ukrán háború kirobbanása után a háború elől menekülők megsegítéséről. Az in
tézmén�ekkel, cégekkel, civilekkel összefogva azonnali és átfogóbb támogatások 
indultak. Családokat fogadott a balatonlellei tábor, adomán�g�űjtés kezdődött. 
Többmázsán�i segítség érkezett Kárpátaljára és Barabásra is. 44––5. oldal5. oldal

Bővítés és névadás 

Kőbánya 
mozgásban

Újrainduló 
pályázatok

Neves edzőkkel erősít a Törekvés 16. oldal16. oldal

Közösen 
a közösségért

Medencétől játszótérig

a menekültekért 

Három Három 
hónap,hónap,
három három 
beruházásberuházás

Segítség határon innen és túlSegítség határon innen és túl

Ütemterv szerint halad a Szervátiusz Általános Iskola felújítá
sa és a Mocorgó Óvoda újjáépítése, mindkét beruházás n�ár
ra készülhet el. A hel�színi bejáráson bejelentették: meg
újul az intézmén�ek szomszédságában lévő Vaskő utcai 
játszótér is.  7. oldal7. oldal

HírekHírek

A Kőbán�ai Önkormán�zat ing�enes közéleti havilapja

HAVILAP
XXXII/3. szám 
2022. március

Kőbányai Hétszintes, 17 ezer nég�zetméteres központi irodaház alap
kövét tette le a Richter G�óg�szerg�ár. Amenn�iben a Főváro
si Közg�űlés támogatja a patinás kőbán�ai vállalat és a Kőbá
n�ai Önkormán�zat javaslatát, hamarosan közterület viselheti 
a g�ár alapítójának nevét.  9. oldal9. oldal

Kőbánya 
összefogott 
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Kedves Kőbányaiak!
Vannak pillanatok, órák, vagy éppen na-

pok, amikor az ember úgy érzi, része-
se valami nagyobbnak, többnek, mint 
ő maga. Március számomra ilyen volt. 
A hónap elején a háború hírére, mond-
hatni, együtt dobbant Kőbánya szíve. 

Minden szó, minden gondolat a segítségé 
volt: hogyan tudunk a legjobban, a legha-

tékonyabban segíteni azoknak, akik hozzánk 
fordultak támogatásért, és hogyan tudunk adományainkkal hi-
dat építeni Kárpátaljáig. Szavak helyett tenni határon innen és 
túl, erről szólt, erről szól vezetőtársaimmal, képviselőtársaim-
mal ma is számos cselekedetünk. És nem csak a mienk, hiszen 
ebben a hónapban ez volt az a pillanat, amikor újra együtt dob-
bant nagyon érzékelhetően egész Kőbánya szíve. Civilek, cégek 
tettek felajánlásokat azért, hogy menekülő embertársainknak 
akár csak átmeneti időre is, de biztonságot, ellátást nyújtsanak.

És együtt dobbant Kőbánya szíve a nemzeti ünnepünkön is, 
hiszen a fáklyás felvonulásunk és megemlékezésünk az 1848-as 
hősökről soha nem szólt jobban a békéről és szabadságról, mint 
éppen most. Legyen béke, szabadság és egyetértés! Mennyi-
re másként hangzanak e szavak, ha súlyuk van, ha a szomszéd-
ban háború van! Hisz lehet-e őszintébb e kívánság, mint ami-
kor a hírek egymásutánja egy szabadságharc áldozatait, kára-
it mutatja?!

A háború árnyékában tettük, tesszük a dolgunkat, rójuk a 
megszokott hétköznapokat, a járványtól már szabadulva, egy 
újfajta veszély árnyékában. A szorongás megmaradt, de ahogy 
a járvány idején, úgy most is cselekvésre tudtuk, tudjuk váltani.

Március végén, a Föld órájára várva együtt számoltunk vissza. 
Lekapcsoltuk hatvan percre Kőbánya díszkivilágítását, szimbo-
likusan is hozzájárulva a túlfogyasztás megelőzéséhez. És tet-
te ezt sok civil is. Ez lehetett volna a hónap legsötétebb órája, 
ám épp fordítva történt. Mert éppen ez idő alatt válhatott vilá-
gossá az, mi is a legfontosabb a számunkra. A zavaró zajok nél-
küli együttlét, a tévé helyetti beszélgetés, a játék, hogy újra egy-
másra figyeltünk úgy, ahogyan azt a mindennapokban folyama-
tosan kellene. Mert ez az, amitől embernek tudunk megmarad-
ni a legnehezebb időkben is. Tegyük hát ezt minél gyakrabban 
a hétköznapokon is!

Ruszkik, haza!
Nem gondoltam volna, hogy képviselőként 

írott utolsó cikkemben egy fideszes poli-
tikussal fogok egyetérteni, de most ez a 
helyzet. Történt a minap, hogy Németh 
Zsolt, az Országgyűlés külügyi bizottsá-
gának elnöke Facebook-oldalán a követ-

kezőket tette közzé: „Ruszkik haza! Le-
gyen béke!” Mindezt megtoldotta egy kom-

menttel is: „Az egész világ érdeke a béke!” 
Mindhárom mondattal maradéktalanul egyetértek. Más kér-

dés, hogy úgy tűnik, Németh Zsolt követői, hívei nem ilyen kiál-
lást vártak a politikustól. Be is indultak a kommentelők, a csaló-
dott aktivisták nem kímélték a képviselőt, kapott hideget-meleget. 
Megértem a zavart. A magyar külpolitika hosszú évek óta a kele-
ti nyitás lázában ég. Ahogy Ady írta egykor: „Kompország meg-
indult dühösen Kelet felé újra.” Keleten azonban nem nyugati ér-
telemben vett demokratákkal, hanem despotákkal kezdtünk el 
üzletelni, ami még hagyján, de barátkozni is, ami stratégiai hiba 
volt. Bármennyire kellemetlenek a kormánynak az uniós mace-
rák, nem dőlhetünk be a kezdetben nyájas hódítóknak. Márpedig 
Putyin, akinek látványosan gazsuláltunk, szemmel láthatóan el-
tökélte az egykori szovjet érdekszféra helyreállítását, ha kell, fegy-
verrel is.

Ehhez az orosz birodalmi törekvéshez odakozmált most a ma-
gyar külpolitika is. Magyarország szomszédjában háború dúl, he-
tek óta ömlik ránk a hírekből a borzalom, özönlenek hazánkba az 
ukrán menekültek. Jó látni, hogy civilekkel az élen megmozdult 
az ország, rengetegen segítenek Kőbányán is. Nem lehet kérdés, 
hogy a megtámadottak mellett vagyunk, nem lehet kérdés, hogy 
segítünk a bajbajutottakon. A kormány meg jól tenné, ha elővenné 
Adyt, és emlékezne arra, hogy kompországot legjobb vezetői Szent 
István óta a nyugati oldalon horgonyozták le.

Kedves Olvasóim! Mint azt az elején írtam, képviselőként ez az 
utolsó írásom. Hivatásos politikusként néhány hét múlva befeje-
zem pályafutásom. Megtiszteltetés volt nyolc évig Önöket is szol-
gálni.

A POLGÁRMESTER LEVELE

KŐBÁNYAI ÜGYEK A PARLAMENTBEN

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

Burány Sándor
országgyűlési képviselő

Aktualitásainkról a www.facebook.com/kovacsrobertpolgarmester 
oldalon is olvashatnak!

A Covid-válság okozta kétéves 
kényszerszünet után idén is-
mét lehet felújításra pályázni. 
A képviselő-testület márciu-
si ülésén vita és ellenszavazat 
nélkül döntött arról, hogy a vá-
ros 2019 után ismét vissza nem 
térítendő támogatást ad tár-
sasházak, illetve lakásszövet-
kezetek fejlesztési beruházá-
saira, továbbá az épített örök-
ség megőrzésére.

A társasházak, lakásszövet-
kezetek felújításai esetében a 
pályázati keretösszeg 200 mil-
lió forint. Az elnyerhető összeg 
felső határát a beruházási költ-
ségek felénél húzták meg, de az-
zal a megkötéssel, hogy a támo-
gatás mértéke – lakásokra ve-
títve – nem haladhatja meg az 
500 ezer forintot.

Húsz féle mu n ká ra lehet 
pénzt igényelni, a homlokzat-, 
illetve tetőszigetelés azonban 
hiányzik a felsorolásból. Az ön-
kormányzat szerint ugyanis az 
érintett ingatlanok állaga jel-
lemzően annyira rossz, hogy 
égetőbb szükség van a baleset-
veszélyes lépcsők cseréjére, az 
elöregedett kémények, liftek 
felújítására. Az energetikai kor-
szerűsítés inkább ezeket követ-
heti. A pályázati feltételek any-
nyiban szigorodtak, hogy a je-
lentkezőknek igazolniuk kell 

az önrész meglétét. A  koráb-
bi években ugyanis több beru-
házás azért hiúsult meg, mert a 
társasház vagy lakásszövetke-
zet megtakarításai nem fedez-
ték az 50%-os önrészt. 

A kerület vagy a főváros által 
védetté nyilvánított lakóingat-
lanok tulajdonosai 30 millió fo-
rintra pályázhatnak. Ők a beru-
házás bruttó költségének 60%-
át nyerhetik el, de az ő esetük-
ben is van a támogatásnak pla-
fonja. Ez most hatmillió forint. 
Korábban ötmillió volt, de az 
építőanyagok drágulása miatt 
ezt a képviselő-testület meg-
toldotta. A társasházi beruhá-
zásokat az önkormányzat elő-
finanszírozza, a védett ingat-

lanok körében a pályázat utófi-
nanszírozású. 

Egyhangúlag határoztak a 
képviselők az óvodák, iskolák 
által szervezett nyári táborok, 
erdei iskolák támogatásáról is. 
A pályázati keret hatmillió fo-
rint, a támogatás összegének 
megállapításánál pedig a részt-
vevők, illetve az eltöltött napok 
száma dönt. 

Nem volt vita a testületben 
egyes óvodai körzetek észsze-
rűsítéséről, és így az érintett 
intézmények átszervezéséről 
sem. A Gyárdűlőben a Kékvi-
rág Óvoda olvad be a Gézen-
gúz Óvodába augusztus 1-jé-
vel, míg Óhegyen a Gyermekek 
Háza Óvoda a Csodapók Óvo-

dába. A fúzió szervezeti, ve-
zetői egységet jelent, az in-
tézményekbe járó óvodáso-
kat nem érinti, nevelésük a 

megszokott rendben, a megszo-
kott pedagógusokkal és formá-
ban folytatódik tovább. Új gyer-
mekeket viszont csak a Kékvi-
rág Óvoda vehet fel, a Gyerme-
kek Háza Óvodában a mostani 
csoportok felmenő rendszerben 
„futnak ki”.

Noha az átszervezés elbocsá-
tással egyik intézményben sem 
jár, és az az oviba járó gyereke-
ket sem érinti, a Kékvirág Óvo-
da több pedagógusa a testüle-
ti ülésen sérelmezte az intéz-
mény önállóságának megszű-
nését. Véleményük szerint az 
összevonás szakszerű végre-
hajtására nincs elég idő, amit 
az önkormányzat nevében dr. 
Szabó Krisztián jegyző tétele-

sen cáfolt. A testületi ülésen el-
hangzott: az óvodai körzethatá-
rok módosításának szükséges-
sége több éve visszatérő téma, 
hiszen a gyereklétszám jelen-
tősen csökkent, idén már 400 
üres férőhely van a kőbányai 
ovikban. Ráadásul aránytalan-
ságok is kialakultak a rendszer-
ben, hiszen ott, ahol lakóparkok 
épültek a kerületben, több férő-
helyre van szükség, míg máshol 
a korábbinál kevesebbre. Az át-
szervezés, a körzethatárok mó-
dosítása pedig ezt a problémát 
is oldja. 

Egyhangúlag döntött a kép-
viselő-testület arról is, hogy az 
Üllői úti magyar–angol két ta-
nítási nyelvű általános iskola 
Csukás István Kossuth-díjas 
író, költő emléke előtt tiszteleg 
azzal, hogy felveszi a Süsü „aty-
jának” nevét.

Pályázatok meghirdetéséről döntött a testület

Újraindulnak a támogatott Újraindulnak a támogatott 
társasház-felújításoktársasház-felújítások

Ha forog Ha forog 
a film…a film…

Indul a Kőbányai Indul a Kőbányai 
FilmszemleFilmszemle

Berlinale, cannes-i filmfeszti-
vál, no és persze az Oscar-gá-
la. Megannyi vörös szőnye-
ges, csillogó, kiemelt filmes 
esemény, amelyet világszer-
te figyelemmel követnek. Itt-
hon is, hiszen a magyar filme-
sek nem egy nagydíjat elhoz-
tak már. Távoli, csillogó világ 
a számunkra… de csak eddig. 
A Kőbányai Önkormányzat tá-
mogatásával ugyanis a Kőrösi 
Kulturális Központ különleges 
hagyományt indít hamarosan 
útjára. Idén először megren-
dezik a Kőbányai Filmszem-
lét. A rendezvény ötletgazdája 

és projektvezetője Bicskei Éva 
filmrendező.

Hogy miben lesz ez más, 
mint a cikk elején felsoroltak? 
Természetesen a nagyságrend 
összehasonlíthatatlan, viszont 
míg az a világ távolinak tűnhe-
tett, a kőbányai rendezvény 
célja éppen a közelség, a szemé-
lyesség, hogy a városlakókat, 
a kőbányaiakat összehozza. 
Olyan történetek szülessenek, 
amelyek rólunk, nekünk szól-
nak. Itt nem az a lényeg, hogy ki 
amatőr és ki profi, egyaránt je-
lentkezhetnek majd életkortól 
függetlenül kezdők és tapasz-

taltabbak, és drága felszerelés-
re sem lesz majd szükség. Igen, 
akár egy telefon is elég. Sokkal 
inkább az alkotás öröme a cél, 
hogy a sztori kőbányaiakról 
kőbányaiaknak szóljon.

A pályázat részleteiről a Kő-
bányai Hírek következő szá-
mában részletesen hírt adunk, 
ám ami biztos: mindenki, aki 
Kőbányán él vagy itt tanul, 
részt vehet a pályázaton. Szó-
val lehet készülni, és hama-
rosan foroghatnak a filmek, a 
szemlén pedig a kőbányai al-
kotókat is várja majd a „vörös 
szőnyeg”.

Folytatódik 
a parkosítás

Február végén kezdődött meg Újhegyen 
az Agyagfejtő 2–4. szám melletti zöldterü-
let felújítása. A Kőbányai Önkormányzat el-
bontatta a panelházak előtti parkban a régi 
betonjárdákat, ágyásokat. Március végére 
el is készültek az új virágágyások, illetve a 
térkövezett parki járda, hamarosan pedig 
az új padokat is kihelyezik. Áprilisban pe-
dig az évelő növények is  a helyükre kerül-
nek. Ami biztos, a cél szemmel is látható-
an megvalósult: nemcsak több lett a zöld, 
mint volt, de kellemesen rendezetté is vált 
az újhegyi kis park. Hogy így is marad-e, az 
természetesen már leginkább a használói-
tól függ. 

A Kőbányai Önkormányzat pályázatot hirdet lakóközösségek 
részére az előkertek zöldfelületeinek megújítására.
A pályázat célja a lakóközösségek közvetlen környezetében lévő előkertek rendezése, 
megújítása, új növények, öntözőrendszer telepítésének támogatása.

A Kőbányai Önkormányzat vissza nem térítendő támogatást nyújt, amelyet előfinanszírozás 
formájában biztosít. Az elnyerhető támogatás mértéke az elszámolható költség legfeljebb 
80%-a lehet, de nem haladhatja meg lakóközösségenként az 500 000 forintot, a tervezésre az 
elszámolható költség 10%-a fordítható. 

A lakóközösség vállalja, hogy a kivitelezési munkálatokat követően legalább 24 hónapig 
gondoskodik az előkert fenntartásáról. 

A PÁLYÁZATRA JELENTKEZNI 2022. ÁPRILIS 1.
ÉS ÁPRILIS 30. KÖZÖTT LEHET.
A pályázattal kapcsolatos további információ a kobanya.hu önkormányzati honlapon a Zöld 
Kőbánya logóra kattintva (www.kobanya.hu/zoldkobanya) érhető el, valamint a +36 1 4338 192-es 
telefonszámon kérhető.

TEGYÜK EGYÜTT MÉG SZEBBÉ OTTHONUNKAT, TEGYÜK SZEBBÉ KŐBÁNYÁT!

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

ZÖLD
Rajtad múlik!

www.kobanya.hu
facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat

A pályázat a Zöld Kőbánya – Rajtad múlik!
KEHOP-1.2.1-2018-00025 projekt keretében
valósul meg.

TEGYÜK EGYÜTT SZEBBÉ
AZ ELŐKERTEKET!

Kohéziós Alap

ZÖLD
Rajtad múlik!

ÖNNEK IS
SZERETNÉNK
ADNI VIRÁGOT!

www.kobanya.hu
facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat

A pályázat a Zöld Kőbánya – Rajtad múlik!
KEHOP-1.2.1-2018-00025 projekt keretében
valósul meg.

A Kőbányai Önkormányzat immár hagyományosan meghirdeti 
virágpályázatát, melynek keretében ingyenesen biztosítunk virá-
gokat, növényeket, környezetünk, otthonunk szebbé tételéhez. 

A PÁLYÁZATRA JELENTKEZNI 2022. ÁPRILIS 1.
ÉS ÁPRILIS 20. KÖZÖTT LEHET.
A benyújtott pályázatok a beérkezés sorrendjében, a készlet erejéig kerülnek elbírálásra. 
Pályázni az adatlap kitöltésével lehet, mely a kobanya.hu önkormányzati honlapon a 
Zöld Kőbánya logóra kattintva (www.kobanya.hu/zoldkobanya) érhető el.

A nyertes pályázók a virágokat és növényeket a kobanya.hu honlapon és az 
Ügyfélközpontban közzé tett időpontban és helyszínen vehetik majd át.

A pályázattal kapcsolatban további információ a +36 1 4338 283-as telefonszámon 
kérhető.

TEGYÜK EGYÜTT MÉG SZEBBÉ OTTHONUNKAT, TEGYÜK MÉG SZEBBÉ KŐBÁNYÁT!

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere 

Kohéziós Alap

HIRDETÉS
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„Mintha egy nagy játszótéren 
lettünk volna, ahova anyák ezrei 
viszik le a gyermekeiket. Egy-
két idősebb férfit láttunk csak.” 
Ezzel a hasonlattal írta le a ma-
gyar–ukrán határon tapasztalt 
helyzetet egy kőbányai taxis, aki 
adományokat vitt a háború első 
napjaiban Beregsurányba. A se-
gítő szándék mellett azt is jelez-
ni szerették volna a társadalom-
nak, hogy a taxisok között nem-
csak hiénák vannak, akik 150 
ezer forintot kérnek egy buda-
pesti fuvarért a menekültek-
től. Varga Zoltánéknak egyéb-
ként azt mondták, hogy a hábo-
rú „vámszedői” ukrán rend-
számú és civil, tehát nem ta-
xiként levizsgáztatott ko-
csikkal sarcolták a bajba 
jutottakat.

Zoltánék négy kocsival 
indultak el Kőbányáról, 
50 perc volt, mire min-
dent bepakoltak. „Még a 
fürdőkádunk is tele volt” 
– mesélte a taxis, aki nem 
számított ekkora segítő-
készségre. Már azon a na-
pon, amikor meghirdette a 
kőbányai közösségi oldalakon 
a gyűjtést, egy ismerőse több 
tízezer forintot utalt át neki, egy 
másik pedig közel 60 ezer forint 
értékben küldött tartós élelmi-
szert, pelenkát, popsitörlőt, bé-
biételt, női tisztasági terméke-
ket. „Este fél 10-kor is érkeztek 
még adományok” – érzékeltet-
te a szolidaritás erejét. Az ado-
mányokat a Máltai Szeretet-
szolgálatnak adták le a határon. 

Dicsérték 
a segélyszervezet professzionali-
tását.

Visszafelé három kárpátaljai 
magyar családot, illetve egy Ki-
jevből menekült ukrán családot 
hoztak. Az ukrán családnak öt 
napba telt, mire elérték a határt, 

a három kislánnyal 
és a kutyával 30 ki-

lométert gyalogol-
tak menekülés köz-

ben. Sírva mondtak kö-
szönetet a budapesti fu-

varért. Varga Zoltán fia egy 
nagymamát vitt a lányával és az 
unokájával a pilisvörösvári já-
ráshoz tartozó Tinnyére, maga 
Zoltán pedig egy szintén magyar 
anyát hozott a hatéves fiával és 
annak nővérével. A menekültek 
azt mondták, nagy dilemma volt 
számukra, hogy hátrahagyják-e 
otthonukat, amelyért eddigi éle-

tük során olyan sokat dol-
goztak. Férfiak nem jöhettek ve-
lük, a hadköteles korúakat nem 
engedik ki Ukrajnából. Az asz-
szonyok elmondása szerint a 
kárpátaljai magyar férfiak több-
sége bujkál, mert nem érzi ma-
gáénak a háborút. A helyzet ak-
kor változhatna meg, ha az oro-
szok elkezdenének nyomulni az 
ukrán–magyar határ felé. On-
nantól kezdve ugyanis a kárpát-
aljai magyaroknak is a még ott-
hon maradt szeretteik életét és 
az otthonaik épségét kellene vé-
delmezniük.

Kőbányai segítség határon innen és túl
Rendkívüli ülésen, egyhangú-
lag döntött a Kőbányai Önkor-
mányzat képviselő-testülete 
március első napján a hábo-
rús menekülteknek nyújtandó 
segítségről. A támogatás nem 
volt kérdéses, a rövid ülés leg-
inkább az azonnali és az átfo-
góbb lépésekről szólt. 

Hárommillió forint azonna-
li segítséget nyújtottak a Cser-
kesz Szállónak az ott befoga-
dott menekültek ellátására. 
Megnyitották a Kőrösi által 

üzemeltetett balatonlellei tá-
bort, ahol a főépületet felfű-
tötték. Forródrótot, telefonszá-
mot hirdettek meg azon kőbá-
nyai családok jelentkezésére, 
akik hosszabb-rövidebb idő-
re saját tulajdonú ingatlanuk-
ban fogadnának menekülte-
ket, és egyeztettek a kerületi 
munkásszállókkal, hogy minél 
több szálláshelyet tudjanak be-
vonni a menekültek ellátásába. 

A Kőbányára, illetve a bala-
tonlellei táborba érkezett me-

nekültek támogatása mellett a 
Kőbányai Önkormányzat ado-
mánygyűjtést is indított az Uk-
rajnában maradó, illetve a ba-
rabási határra érkezők segí-
tésére. 

A rendkívüli ülésen részt 
vevő képviselők mindemellett 
jelezték, hogy képviselői kere-
tükből fejenként egymillió fo-
rintot felajánlanak a menekül-
tek támogatására. Az összeg 
felhasználásáról egy későbbi 
ülésen születhet majd döntés.

A Kőbányai Önkormányzat fel-
hívására egész Kőbánya rea-
gált. Az  adománygyűjtésre az 
első naptól kezdve érkeztek a fel-
ajánlások: tisztálkodószerek, ba-
baápoló termékek, tartós élelmi-
szerek, konzervek, ruhák. Így in-
dulhatott el hétmázsás rakomá-
nyával három nap után Mezőka-
szonyba az első kőbányai szállít-
mány. Az első adomány legfonto-
sabb tételeit a Kőbányai Önkor-
mányzat biztosította: a kárpát-
aljai kistérség jegyzője ugyanis 
jelezte, az áramellátási gondok 
miatt aggregátorra lenne szük-
ségük, emellett matracokra és 
takarókra, hálózsákokra az Uk-
rajna távolabbi, háborús öveze-
teiből érkezők elszállásolására. 

A következő két szállítmány 
Barabásra ment, a határ magyar 
oldalán fekvő kis ezerlelkes falu-

ba. Daróczi Gábor, a község veze-
tője mutatta végig Kőbánya pol-
gármesterének, D. Kovács Ró-
bert Antal polgármesternek is, 
hogy hogyan fogadják az érke-
zőket. A segélyszervezetek fel-
osztották egymás között a ha-
tárátkelő pontokat, Barabáson 
a Katolikus Karitász dolgozik. 
Ők üzemeltetik a kultúrházban 
berendezett melegedőt, ahova 
különbuszok hozzák a határon 
gyalog átkelőket. Itt megpihen-
nek, ételt-italt kapnak, majd egy 
másik különbusszal mennek to-
vább. Átmeneti megálló ez, hosz-
szabb időre itt nem tudnak szál-
lást biztosítani. Jól jött a kőbá-
nyai segítség, hisz naponta szá-
zak állnak meg itt. A segélyszer-
vezetek megérkezése óta jól szer-
vezetten folyik az ellátás, a hábo-
rú kirobbanása utáni első három 

nap azonban a község állt helyt. 
Ki-ki azzal segített, amivel tu-
dott. Jól szemlélteti a feladatot 
a polgármester által mondott 
szám: az első héten a falu lélek-
számának több mint nyolcszoro-
sa haladt át Barabáson. 

A  harmadik kőbányai szál-
lítmányt Somlyódy Csaba al-
polgármester vitte, és a tervek 
szerint amint lehet, indul a ne-
gyedik is. Az  adománygyűjtés 
ugyanis folyamatos. Aki tar-
tós élelmiszerrel, konzervekkel, 
tisztálkodási szerekkel tud segí-
teni, attól a csomagot átveszik a 
polgármesteri hivatal portáján. 
A tervek szerint a negyedik szál-
lítmány újra Mezőkaszonyba, az 
ukrán határ kárpátaljai oldalán 
fekvő településre megy majd, az 
ott elszállásolt menekültek meg-
segítésére. 

Összefogás a menekültekért
Nemcsak a Kőbányai Önkor-
mányzat és a civilek, a kerületi 
cégek is azonnal segítséget aján-
lottak. A Kőrösi Kulturális Köz-
pont célirányos adománygyűj-
tést indított, és az összegyűlt tá-
mogatásokat a Kőbányai Brin-
gás Egyesület társaságában ad-
ták át Balatonlellén a táborban 
otthonra lelő gyereknek, felnőt-
teknek. A patinás Dreher sörgyá-
rak pedig ötmillió forintot aján-
lott fel a balatonlellei menekül-
tek ellátására.

Az  Oázis kertészet munká-
val segíti azokat a menekülte-
ket, akik kedvet éreznek a ker-
tészkedéshez. Felajánlásuk után 

nem sokkal már csatlakozott is 
hozzájuk az első Ukrajnából ér-
kezett kolléga, Valentyina, aki 
Kárpátaljáról érkezett, és a Kő-
bányai Önkormányzat segítsé-
gével vette fel a kapcsolatot az 
Oázissal. A kertészet azt írta: 
„Mivel Valentyina imádja a nö-
vényeket, nem volt kérdés szá-
mára, hogy egy kertészetben 
szeretne dolgozni, így nagyon 
örülünk, hogy egymásra talál-
tunk!” Útra kelt a Maglódi útról 
a Billog is, Bandita séf egy napon 
át látta el ingyen meleg étellel a 
háborús területekről érkezőket 
és a Tiszabecsen dolgozó önkén-
teseket. 

„Azon imádkozunk minden egyes nap, 
hogy haza tudjunk menni!”
A Kőbányai Önkormányzat ba-
latonlellei üdülőjében már a há-
ború első hete után mintegy har-
minc felnőtt és gyerek talált ott-
honra. A kárpátaljai Nagybereg-
ből egy népes család érkezett, de 
jöttek ukrán menekültek Har-
kivból és Dnyipropetrovszkból 
is, a fegyveres konfliktusok zó-
nájából.

„Az ukrán pecsételős határőr, 
csak fogta a fejét, hogy istenem, 
ez a nő hova megy ennyi gyerek-
kel.” Ez Füzesi Olga utolsó kár-
pátaljai emléke, miután félnapos 
türelmes várakozás után, népes 
családjával elhagyta az óhazát. 
A másik oldalon maradt a nagy 
ház, a gyönyörű kert, az éppen 
beinduló kertészeti vállalkozás. 
A gyerekek mindössze egy váltás 
ruhát és egy-egy személyes tár-
gyat tehettek a hátizsákba: tele-
font, macit, kispárnát.

Nagybereg községben a férjé-
vel együtt nevelőszülőként úgy-
nevezett családi típusú g ye-
rekotthont vezettek. Olga és a 
nagylány, Nedbál Szabina, aki 
maga is egy saját és egy adop-
tált kisgyermekről gondoskodik, 

nap mint nap látták, hogy a po-
litikusok nem jutnak dűlőre, de 
mint mondták, az utolsókig hit-
ték, hogy „az orosz az ukránnal 
majd ezt lerendezi”. Nem így lett. 
„Tűntek el a férfiak”, 16 évesek-
nek hozták már a behívót, az üz-
letben hol olajat, hol cukrot nem 
lehetett kapni. És az igazsághoz 
az is hozzátartozik, hogy meg-
rémültek attól is, hogy az északi 
területekről tömegek költöztek a 
vidékükre, és hozták magukkal a 
frissen kiosztott fegyvereket is.

Aztán február 24-én az isko-
lában csak az első órát tartot-
ták meg, a tanárok azt mond-
ták, hogy háború van, és min-
denki menjen szépen haza. Ösz-
szeült a nagy család, és döntöt-
tek: elindulnak. A felnőtt szü-
lők, keresztszülők, a nagyma-
ma és tizenhárom gyerek. Plusz 
Marci kutya. Bár a gyerekek kü-
lönböző jogállásúak, így kérdé-
ses volt a határátlépés, úgy vol-
tak vele: addig állnak a határon, 
amíg vala mennyien át nem jö-
hetnek. Sikerült.

Kárpátaljáról Lelléig egy fia-
talember egyengette az utat: 

Szamosvölgyi Mátyás Zoltán. 
Matyi, ahogy itt mindenki 
hívja, civilben ételfutár. Mo-
toros barátai révén keveredett 
egy segítő csoportba. A közös-
ségi oldalon kezdett el csetel-
ni Szabinával, és hirtelen éle-
te egyik nagy kihívása elé ál-
lította a történelem. Buszt 
szerzett az utazáshoz, meg-
találta a kapcsolatot a Kőrö-
si Kulturális Központhoz és a 
Kőbányai Önkormányzathoz, 
amely előkészítette a balaton-
lellei tábor főépületét az érke-
zőknek. Meleg ételt az első 
napokban a Kőbányai Önkor-
mányzat, majd a helyi család-
segítő biztosított, de helyi ét-
termek és civilek is küldtek en-
nivalót. Volt, aki százszámra sü-
tött palacsintát, vagy több tálca 
süteményt küldött. Vécsei Mi-
hály, a Balaton partján lévő Bog-
lárka Bisztró üzemeltetője, akit 
amúgy sportriporterként ismert 
meg az ország, hétvégén látta 
ebédre vendégül a csapatot. Neki 
köszönhető a tábori ebédlőbe ér-
kezett nagy hűtőláda és a nagy 
vízforraló – nehéz is lenne eny-

nyi embernek a kis gázon készí-
teni a reggeli teát és kakaót. Pa-
velka György nagyvállalkozó, 
aki Bogláron telepedett le, „bér-
letet” vett a helyi cukrászdába a 
gyerekeknek, és kirándulni vitte 
őket. A fiúkat a helyi futballegye-
sület hívta tagjai közé, már túl 
vannak az első edzéseken, kö-
zösségben lehetnek. Folyamato-
san gyűlnek az adományok, áll-
nak meg az autók a tábor bejára-

tánál, ruhákkal, játékokkal, élel-
miszerrel. 

A  nagyberegi família és az 
üdülőben otthonra lelt többi me-
nekült család hazatérésre ké-
szül, de addig is igyekeznek az 
otthonihoz hasonlító napiren-
det kialakítani. A kicsiknek óvo-
dába, iskolába kell járniuk, a fel-
nőttek is dolgoznának, hiszen 
hosszú távon nem lehet adomá-
nyokra alapozni. 

Hétköznapi történelem
Petrovszka Viktória a Kőbányai 
Ukrán Önkormányzat elnöke, 
meg a fővárosi tagja, plusz az 
Egység Ukrán Egyesület motor-
ja, de leginkább a hazai nemzeti-
ség egyik ismert és elismert kép-
viselője. A beregszászi járásban, 
a két kis ősi, ukrán nemzetisé-
gű falu egyikében született, ami 
azért különleges, mert az amúgy 
ősi színmagyar vidék. Még tini-
lányként dolgozni jött a családjá-
val Magyarországra, nem tervez-
ték, hogy itt maradnak. Minden-
nek 25 éve. Férjével és két kis-
gyermekével élnek Kőbányán, 
ahol körülbelül százan vallották 
magukat ukránnak a legutóbbi 
népszámláláson. 

Az ukrán Petőfinek is nevezett 
Tarasz Sevcsenko költő szobrá-
nál, Budán, a Fő utcában, a há-
ború tizennegyedik napján be-
szélgettünk, itt gyűltek össze 
az orosz agresszió ellen tiltako-
zó ukránok. Viktória szervezte 
a tüntetést, immár a hetediket a 
két hét alatt.

Mint mondta, decemberben ők 
már sejtették, hogy az orosz el-
nök készül valamire, de nem hit-
tek nekik, hiszen keleten már 
nyolc éve tart a háború, és abba 
már-már beletörődött minden-
ki. Aztán február 24-én fene-
kestül felfordult minden. Már 
az első napon szóltak neki, hogy 
van egy busznyi ruha- és élelmi-
szer-adomány, hová vigyék. Vik-
tória fuvarost szerzett és indult 
a határra, ahol már ekkor sokan 
ücsörögtek segítségre várva. Az-
óta megállás nélkül csörög nála 
a mobil, de sokan keresik a kö-
zösségi csoportban is – a határ 
mindkét oldaláról. Ő köti össze a 
segíteni vágyókat a rászorultak-

kal. Hol szállás, hol utazás, hol 
jogi segítség szükséges, de nem-
rég például a repülőtérről hív-
ták, ahol egy ukrán kislány rosz-
szul lett, és kellett egy tolmács.

Az önkormányzat lellei táborá-
ba is három ukrán család került 
az ő közvetítésével. Négy kerü-
leti család is jelezte, befogadna 
menekülteket, a helyi bolgár ön-
kormányzat vezetője, Nagy Ist-
ván két lakáskulcsot adott. Vik-
tória és a férje kísérik oda az új 
„lakókat”, és cserélik az ágyne-
műt. Nemrég egy nagymama ér-
kezett 17 éves unokájával, a kije-
vi pályaudvaron töltöttek két éj-
szakát, éhesen, egy kézitáskával 
érkeztek Budapestre. Ők valószí-
nűleg maradnak, ugyanakkor so-
kan mennek tovább nyugatra, is-
merősökhöz, rokonokhoz, vagy 
mert jobb a szociális ellátás. Itt-
hon 28 ezer forint a havi segély, 
kint ennek többszöröse.

Ha pedig már van fedél, kell 
élelem, ügyintézés. A hriv-
nya lassan semmit sem ér, 
már szinte nem is váltják 
sehol. Egy ételszállító cég 
napi száz adag ételt aján-
lott fel, ebből vittek a 
pályaudvarokra is. 
Petrovszka Viktória 
jogi végzettségű, 
sokszor kíséri el az 
embereket a hiva-
talokba, hogy mi-
előbb legyenek 
meg a szükséges 
papírok ahhoz, 
hog y munkába 
állhassanak.

És sok gyerek 
is érkezik, azért 
az egyesület „va-
sárnapi iskolát” 

szervez. A fiataloknak ez közös-
séget jelent és felkészülést az 
esetleges itteni tanulmányok-
ra. Kisfia óvodája, a Recefice pe-
dagógusai vállalták, hogy ott in-
kább gyerekeknek való dolgokat 
gyűjtenek: ruhát, írószert, játé-
kot, sportszert.

A pénzbeni segítségnek is van 
helye. Az egyesület segélyszám-
lát nyitott, a befolyt mintegy két-
millió forintból gyógyszert, ka-
tétert, kötszert vettek, egy nagy 
csomag már el is indult Kijevbe 
a hadseregnek. Ungvárra tartós 
élelmiszert küldtek.

Viktória végül egy személyes 
történetet is megosztott. Egy 
régi barátnője hívta fel egy kije-
vi óvóhelyről, percekig csak sír-
tak. A hölgy kórházi ápoló, férje 
határőr, kitartanak a végsőkig. 
Felnőtt fiuk is várja a behívót. 
11 éves kislányukat viszont biz-

tos helyen akarják tud-
ni, ezért Viktória se-

gítségét kérték, hogy 
eljusson az ostrom-
gyűrűben szorongó 
fővárosból a hatá-

rig és onnan Pest-
re. A kislány az 

i nt er jú  ide -
jén már úton 
volt, Viktó-
ria báty jának 
családjához 
érkezik. Sze-
retettel vár-
ják Magyar-
országon, 
ugyanakkor 

mindenki azt 
kívánja, hogy mi-
hamarabb hazatér-

jen, újra egyesüljön 
a család.

Taxi a 
határra

Három hét, 
három
szállítmány
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Ha megvan a döntés egy be-
ruházásról, hozzátesszük a fi-
nanszírozást, meghirdetjük a 
pályázatot, majd ha bejöttek 
az árajánlatok, nyertest hirde-
tünk; indulhat is a kivitelezés, 
és jöhet végül a befejezés, át-
adás határidőben, az elvárt mi-
nőségben – egyszerűnek tűnik 
a matek. Persze csak papíron – 
a valóság sokkal bonyolultabb 
és kiszámíthatatlanabb. A köz-
beszerzések jelentette kötött 
pálya kockázatairól beszélget-
tünk Pesti Gyulával, a Kőbá-
nyai Vagyonkezelő projektfe-
lelősével. 

Mit teszünk, ha bővíteni sze-
retnénk a családi házunkat? 
Átgondoljuk, hogy mit szeret-
nénk, utánajárunk, hogy meny-
nyibe kerül, amit terveztünk, 
megteremtjük a pénzügyi hát-
teret, majd megbízzuk a vállal-
kozót, aki az adott árért elvál-
lalja és elvégzi. Valahogy így 
néz ki egy magánberuházás. Ha 
kisebb munkáról van szó, akkor 
akár pár hét, hónap alatt lezaj-
lik, meglepetések nélkül. 

Önkormányzati szinten is ha-
sonló az eljárás, ám az átfutási 

idők – főleg ha több száz milliós 
vagy éppen milliárdos beruhá-
zásról van szó – éppen a nagy-
ságrend miatt jóval hosszab-
bak, akár éven túliak. És kötöt-
tebbek, ugyanis a közbeszerzé-
si törvény szigorúan megszabja 
a határidőket. Normál gazdasági 
helyzetben ez általában nem is 
okoz problémát, erősíti az építő-
ipari vállalkozók versenyét, se-
gíti, hogy egy-egy fejlesztés ki-
vitelezése optimális áron és mi-
nőségben történjen meg. Ám ha 
a gazdasági helyzet eltér a meg-
szokottól, azt a közbeszerzési 
rendszer merevsége már nem-
igen tudja kezelni. A járvány és 
a nemrég kirobbant háború pe-
dig éppen ilyen helyzetet je-
lent. Hogy csak egyetlen ténye-
zőt nézzünk: ha egy beruházás 
hossza egy év, vajon ki tudja ma 
megjósolni, mennyi lesz az inf-
láció ez idő alatt? Mennyibe ke-
rül az alapanyag, egyáltalán be-
szerezhető-e az, amivel számol-
tunk? Márpedig a közbeszer-
zési törvény éppen ezt a „jövő-
be látást” várná el úgy az adott 
munkákra jelentkező cégek-
től, mint az ajánlatkérő önkor-

mányzatoktól. A szerződéskö-
téskor megszabott ár ugyanis 
fix, menet közben azon jellem-
zően már nem lehet változtatni. 
Ha rosszul számolt az ajánlatot 
adó cég, ő látja kárát, viselhe-
ti a veszteségét. Mondhatnánk, 
hogy ilyenkor a megbízó jár jól, 
hiszen olcsóbb lesz a kivitelezés, 
ám ez korántsem igaz, hiszen az 
is elképzelhető, hogy a vállalko-
zó időközben a veszteségei miatt 
bedől, félbehagyja a munkát…

Ám nem csak az ár tekinteté-
ben rejtenek kockázatot a me-
rev határidők. Az Újhegyi Uszo-
da kerti medencéinek felújítá-
sáról például már tavaly dön-
tött a Kőbányai Önkormány-
zat, biztosította is annak pénz-
ügyi hátterét. A Vagyonkezelő 
szakemberei pedig a két ünnep 
között is dolgoztak, hogy a nyílt 
közbeszerzési eljárás rendben 
lebonyolódjon, és úgy tudjanak 
eredményt hirdetni, hogy a ki-
vitelező céggel január elején 
szerződést köthessenek, a fel-
újítás pedig a strandszezonra, 
júniusra elkészüljön. Minden 
adott lett volna az ütemterv tel-
jesítéséhez, az eredményhirde-

tés időben meg is történt, ám a 
vállalkozó január elején nem 
írta alá a szerződést, kivárta a 
törvény szerinti majd két hó-
napot, és a munkát végül nem 
kezdte el. Ez alatt a Vagyonke-
zelő sem tehetett mást, mint 
betartva a törvényt, várt. És 
csak a két hónap elteltével köt-
hette meg a szerződést a ten-
deren másodiknak kihirdetett 
vállalkozóval. Ám a két hónap 
csúszás jelen esetben azt ered-
ményezi, hogy az uszoda kül-
ső medencéi a vártnál később, 
a strandszezon végére készül-
nek el. 

Kétszer annyi energiát kell 
fordítani egy-egy beruházás-
ra, mint korábban, és olyan jogi 
ügyeket kell végigtárgyalni, 
amire normál helyzetben nem 
lenne szükség – magyarázza 
Pesti Gyula. A kiszámíthatat-
lan inf láció ugyanis a vállal-
kozókat arra kényszeríti, hogy 
megpróbáljanak menet köz-
ben spórolni, amin lehet, a jár-
vány és a háború pedig az alap-
anyagok beszerzését is nehezí-
ti. Ilyenkor mindig felmerül a 
kérdés: kiváltható-e az elvárt 

anyag egy másikkal? És min-
den ilyen eset külön megbeszé-
lést igényel, elengedhetetlen, 
hogy a beruházó sokkal szoro-
sabban figyeljen a munka me-
netére, mint korábban. 

És ami mindezekből jól lát-
szik: a merev szabályok, ame-
lyek normál helyzetben segítik 
a versenyt, a végrehajtást-kivi-
telezést, hektikusabb gazdasá-
gi időkben sokszor éppen nehe-
zítik azt. 

Természetesen a beruházók 
ig yekeznek alkalmazkodni, 
a törvények szabta határokig 
rugalmasnak lenni, hisz a kö-
zös cél végülis mindig az, hogy 
megvalósuljon a kitűzött fej-
lesztés!

– Félidejéhez közeledik az ön-
kormányzati ciklus. Milyen 
eredményt emelne ki az el-
múlt időszakból? 
– A koronavírus által okozott 
veszély az önkormányzati kép-
viselői munkámat is megnehe-
zítette, azonban képviselőként 
és önkéntesként segítettem 
idős, beteg, bajba jutott újhegyi-
eknek vásárlással, gyógyszerki-
váltással. A nehéz időszak elle-
nére a fejlesztések sem marad-
tak el körzetemben: valameny-
nyi végfalnál található lépcső-
höz kapaszkodó lett felszerelve, 
a Sportligetben pedig egy új bi-
ciklis pumpapályát adtunk át. 
Utóbbinak az is különlegessé-
ge, hogy a főváros pesti részén 
ez az első és egyetlen. 

– Melyek azok a lakosság 
mindennapjait érintő kérdé-
sek, amelyekben úgy látja, 
hogy sikerült eredményt el-
érnie? 

– Nagyon fontos eredmény-
nek tartom, hogy a sétány meg-
újítása után az Újhegyi Orvo-
si Rendelő felújítása is elkez-
dődik az idei évben. Az előké-
születek jó ütemben haladnak, 
a fogorvosi ellátás és a védőnők 
végleges elhelyezése megvaló-
sul a sétányon, a háziorvosi el-
látás pedig a felújítás idejére át-
menetileg a Sibrik Miklós út és 
a Mádi utca sarkán lévő egykori 
iskolába költözik át. Hogy a fel-

tételek ott is megfelelőek legye-
nek, az az épület is kapott egy 
belső ráncfelvarrást. Emellett 
megújul a Sportligeti játszótér, 
az uszoda után pedig korsze-
rűsítjük az udvarán lévő stran-
dot is. A zöldterületek fejleszté-
se sem maradhat el a körzetem-
ben, az Agyagfejtő utca 2–4. 
szám előtti terület rehabilitá-
ciója már megkezdődött, kelle-
mes pihenőparkot alakítunk ki, 
ahol több a zöld, mint a beton. 

– Bár ön egy meghatározott 
körzet képviselője, a testület-
ben az egész kerületért dol-
gozik. Ezen a területen mit 
emelne ki? 

– A Közművelődési Bizottság 
elnökeként tett kezdeményezé-
semre a „Kőbánya számít rád” 
szociális alapú tanulmányi-
ösztöndíj-pályázat pénzügyi 
feltételeit módosította a testü-
let. A korábbi egy főre jutó net-
tó havi jövedelem összeghatára 
100 000 Ft/fő volt, javaslatom-
ra ez 71 250 Ft/főre változott. 
Így több család gyermekeinek 
tanulmányaihoz tud anyagilag 
is segítséget nyújtani az önkor-
mányzat.

A  munkaterület átadásával 
március elején megkezdődött 
az Újhegyi Uszoda külső me-
dencéinek felújítása. „A két 
medence, a nagy és a kis me-
dence teljes felújítása törté-
nik meg a csempézéstől a gé-
pészetig, az uszoda mel-
letti részen pedig egy új vi-
zes játszótér épül, és meg-
újul az egész zöldfelület is 
új utakkal, padokkal, napo-
zóterasszal” – sorolja Som-
lyódy Csaba városüzemel-
tetésért felelős alpolgár-
mester a munkaterület át-
adásán arról, hogy mi min-
dent rejt magában a beru-
házás. 

Az örömbe azonban ezút-
tal is vegyül üröm, a kivite-
lezés ugyanis nem készül 
el a strandszezonra. Hiá-
ba történt meg a közbeszerzés 
eredményhirdetése időben, 
a legjobb árajánlatot adó vál-
lalkozó kivárta a törvény által 
biztosított 60 napot, végül pe-

dig nem írta alá a szerződést. 
Így a munkát a második helye-
zett cég kezdte el, a két hónap 
csúszás azonban pont annak 
esélyét húzta át, hogy a felújí-
tás időben kész legyen. 

A külső medencék felújításá-
val párhuzamosan kezdődött 
el az uszoda szomszédságában 
lévő Harmat utcai játszótér 
korszerűsítése is. Ottjártunk-
kor már túlvoltak a bontáson, 

elkezdődtek a földmunkák. 
„A két csúszdát megtartjuk 
és felújítjuk, a többi játszó-
eszközt viszont újra cserél-
jük, és bővítjük is a játékpar-

kot” – mondja Somlyódy Csaba 
alpolgármester. 

A sokak által kedvelt, más 
kerületekből is családokat 
vonzó játszótér a nyár köze-
pére készülhet el. Újdonság, 

hogy a játszóeszközök tele-
pítése után ezúttal nem kell 
várni arra, hog y kinőjön a 
fű és zöld legyen a környék. 
A  Kőbányai Önkormányzat 
ugyanis úgy döntött, ötezer 
nég yzetméteren g yepsző-
nyeget fektetnek majd le, így 
a felújítás után azonnal zöld 
környezet várja a gyerekeket, 
családokat. 

Döntéstől kivitelezésig
A közbeszerzések kötött pályája

Szervátiusz Általános Iskola, 
Mocorgó Óvoda, Vaskő utcai 
játszótér – ez az a három be-
ruházás, amely három hónap 
múlva a finiséhez ér a Kőbá-
nyai út szomszédságában. A 
Kőbányai Önkormányzat ter-
vei szerint mindhárom nyár-
ra készül el, így az ovisok és az 
iskolások is már az új, korsze-
rű környezetben kezdhetik az 
új tanévet. 

– Ez a három beruházás 
persze már korábban, évekkel 
ezelőtt elkezdődött, hiszen az 
előkészítő munkákat évekkel 
ezelőtt indítottuk. Most azon-
ban nagyon látványos szaka-
szába érkezett mind az iskola 
korszerűsítése, mind az óvo-
da építése – mondja a polgár-
mester.

D. Kovács Róbert Antal, 
Somlyódy Csaba városüze-

meltetésér t fe-
lelős alpolgármester, dr. Pap 
Sándor fejlesztési tanács-
nok, valamint a Vagyonkezelő 
szakemberei a kivitelező cé-
gek képviselőivel közösen jár-
ták be a munkaterületeket. 

– A Szervátiusz Általános 
Iskolánál elkészült az eme-
letráépítés, és most az alsó 
két szint teljes körű felújítá-
sát végzik a kivitelezők. Mind 
a gépészeti munkák, mind a 
burkolatok megújítása a fel-
adatok között szerepel, de az 
iskolai berendezéseket is tel-
jes egészében lecseréljük kor-
szerűbbekre – sorolja a kerü-
let vezetője. 

A Mocorgó Óvoda – itt a régi 
intézmény helyén gyakorlati-
lag egy vadonatúj óvoda épül 
– nemcsak külsejében jelent 
majd izgalmas új környezetet 

gyerekeknek, szülőknek egy-
aránt. 

– Egy vadonatúj hatcsopor-
tos óvodát építünk, színes, 
gyermekközeli, gyermekköz-
pontú intézményt, ahol mind 
a burkolatok színvilága, játé-
kossága, mind a belső csúsz-
da, mind a külső rámpa iga-
zán gyermekbarát világot je-
lent majd – hangsúlyozza D. 
Kovács Róbert Antal. 

A kerület vezetői úgy ter-
vezik, áprilisra szervezik a 
következő bejárást, amikor 
a burkolatok már kívülről is 
szemmel láthatóan mutatják, 
milyen lesz majd Kőbánya új 
óvodája. 

A harmadik beruházás gya-
korlatilag a környék rendezé-
sét jelenti, ugyanis a Kőbá-
nyai Önkormányzat arra ké-

szül, hogy megújítja az is-
kolához és óvodához kap-

csolódó járdákat, illetve fel-
újítja a Vaskő utcai játszóteret 
is. Ezzel a három intézmény 
14 éves korig valódi gyerek-
birodalommá válik. 

A három beruházás összér-
téke egyébként mintegy 3 mil-
liárd forint, amelyet rész-
ben önkormányzati forrás-
ból, részben a kormányzat ál-
tal támogatott hitelből fedez a 
kerület. 

Nemzetközi tender a 
Terebesi erdő megújítására
Éppen egy éve zajlott le a Tere-
besi erdő területének rendezé-
séről, fejlesztéséről szóló kér-
dőíves lakossági egyeztetés, 
miután döntés született arról, 
hogy a Fővárosi Önkormány-
zat a Kőbányai Önkormány-
zattal együttműködve a terü-
let zöldinfrastruktúrájának 
fejlesztésére stratégiai tervet 
készít. Ugyanis míg a főváros 
budai oldala gazdag erdőterü-
letekben, addig a pesti oldalon 
alacsony a rekreációs célú er-
dőterületek aránya, a Terebe-
si erdő pedig adná magát erre 
a célra. A lakossági egyezte-
tés után idén döntött az előké-
szítés folytatásáról a Fővárosi 
Közgyűlés.

A Terebesi erdő megújításá-
ra Berlin és Budapest közre-
működésével nemzetközi tá-
jépítészeti tervpályázatot ír-
tak ki februárban. A német fő-
város szenátusának környe-
zetvédelmi szervezete két-
évente ítéli oda fiatal, 35 év 
alatti tájépítészeknek az egy-

kori Porosz Királyság főkerté-
széről, a 19. században élt Pe-
ter Joseph Lennéről elnevezett 
díjat. A 2022-es kiírásban há-
rom feladat szerepel, ezek kö-
zül az egyik a Terebesi erdő 
rehabilitációja. A pályázóktól 
olyan terveket várnak, ame-
lyek a 36 hektáros zöldterü-
let egy részét szabadidős park-
ká alakítják, a fennmaradó ré-

szen pedig erősítik a parkerdő 
rekreációs jellegét. A rangos 
nemzetközi tervpályázat jú-
lius 1-jén zárul, az eredmény-
hirdetést november közepére 
tervezik.

A Terebesi erdő megújításá-
nak első üteméhez a díjazott 
pályaművek alapján készül-
hetnek majd el az engedélye-
zési és kivitelezési tervek. 

3 kérdés, 3 válasz
Dr. Mátrai Gábor, 
a 11-es körzet,
Újhegy
képviselője

KÉPVISELŐI SAROKKÉPVISELŐI SAROK

Három Három 
hónap, hónap, 
három három 
beruházásberuházás

Strandtól játszótérigStrandtól játszótérig
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Közterület viselheti az alapító nevét
Egyhangúlag fogadta el Kőbánya képviselő-testülete azt az indítványt, amely alapján közterü-
let viselheti a jövőben Richter Gedeon nevét. A gyógyszergyár története szorosan összefonó-
dott Kőbánya történetével. A 120 éves évforduló alkalmából kérte a Kőbányai Önkormányzat-
tól a gyár elnöke, Bogsch Erik, és vezérigazgatója, Orbán Gábor a közterület elnevezését. Mint ír-
ták, tiszteletteljes főhajtás lenne az utódok részéről, ha a vállalat otthonában, Kőbányán viselné 
közterület az alapító nevét, aki mára a magyar ipar és gyógyszerészet történetének szimbolikus 
alakja lett. A kérés alapján a Kőbányai Önkormányzat azzal a javaslattal fordul a Fővárosi Közgyű-
léshez (amely a végső döntést meghozhatja), hogy a Vaspálya utca Kőér utca és Noszlopy utca 
közötti szakaszát nevezzék át Richter Gedeon sétányra. A Noszlopy utca és a Sibrik Miklós út kö-
zötti szakaszt pedig javasolják Robert Bosch utcára elnevezni. Így a védett közterületnévvel ellá-
tott Vaspálya utca a jövőben a Kőbányai úttól a Kőér utcáig húzódna. 

Em lékezetes: 2020 -ba n, a 
pa ndémia szülte kényszer-
h e ly z e t b e n  g y a k orl a t i l a g 
egyetlen hétvége alatt állt át 
személyesről digitálisra a köz-
oktatás. Váratlan kihívás volt 
ez úgy a tanároknak, mint a 
diákoknak. A régi rend mára 
nag yrészt helyreá llt, azon-
ban a járvány időszaka alatti 
oktatás tapasztalata azt mu-
tatta, egyes, a digitális okta-
tás idején bejáratott módsze-
reket, technikákat érdemes 
megtartani és beépíteni a ko-
rábbi gyakorlatba. Amellett, 
hogy diákoknak és tanárok-
nak egyenlő hozzáférést biz-

tosítanak a digitális oktatás-
hoz, ezeknek a bevált gyakor-
latoknak a folytatását teszik 
lehetővé a most kiosztott esz-
közök.

Kőbányára összesen 1421 
laptop érkezett márciusban, 
ebből 582 a kilencedikeseké, 
a többi a pedagógusoké. Jö-
vőre az ötödikeseken a sor, ők 
kapnak használatra eszközö-
ket. A gyerek a laptopot bárhol 
használhatja és haza is viheti, 
de a tanulmányai befejezése-
kor vissza kell adnia azt az is-
kolának. Az eszköz állapotáért 
a szülő szerződésben vállal fe-
lelősséget.

A  Kelet-pesti Tankerüle-
ti Központ igazgatója a Zrínyi 
Miklós Gimnáziumban fogad-
ta a szállítmányt. Dr. Fekete Il-
dikó hangsúlyozta, hogy mint-
egy négyszázezer forint érté-
kű korszerű gépekről van szó, 
amelyekhez járnak a megszo-
kott alkalmazások, az egér, va-
lamint a táska is.

A  programot az unió és az 
á lla m f ina nszírozza a Ma-
gyarország Helyreállítási és 
Ellenállóképességi Terv ré-
szeként meg valósuló „Digi-
tális oktatáshoz való egyenlő 
hozzáférés feltételeinek biz-
tosítása a tanulók és a peda-

gógusok számára” projekt ke-
retében.

 A 2025-ig tartó program ré-
szeként digitális táblákat és 

más számítástechnikai eszkö-
zöket is a kapnak az iskolák, a 
tanárok pedig továbbképzése-
ken vehetnek részt. 

A régi műhely falait „tégláig” 
visszabontották az édesapjá-
val, hogy az üzlet olyan legyen, 
amilyennek ő elképzelte. Hu-
szonhárom évesen kapta meg 
családi segítséggel az apró Ál-
lomás utcai üzlethelyiséget, 
amely korábban is egy ötvö-
sé volt. Az idős mester vissza-
vonult, de a műhelyt szeret-
te volna szakmabelire hagy-
ni. A  szüleinek ugyanebben 
az utcában volt csavarboltja, 
így adta magát, hogy Horváth 
Szilvia itt indítsa el saját vál-
lalkozását a piacgazdaság kezde-
ti időszakában, a 90-es évek első 
felében. A mesterség bevezetésé-
re nem kellett költenie, az üzlettel 
elődje ügyfélkörét is átvette, ráa-
dásul a szülők ismertsége is meg-
könnyítette az induló üzlet mar-
ketingjét.

Elmondása szerint kreativitása 
már gyermekkorban megmutat-
kozott, és bár egy távoli rokonon 
keresztül az ötvösmesterséggel is 
megismerkedett, nem azonnal állt rá a 
„pályára”. Kereskedelmi szakközépis-
kolában tanult tovább, és csak az érett-
ségit követően szerzett szakképesítést.

Az ötvös amolyan gyűjtőfogalom. Öt-
vös a ritka szakmát művelőnek számí-
tó drágakőfoglaló, aki a kövek foglala-
tainak elkészítésével díszíti az ékszert; 
az ezüstműves, akinek kezei közül na-
gyobb tárgyak, serlegek, étkészletek 
kerülnek ki; és ötvös az aranyműves, 
akit ékszerésznek hívunk a hétközna-
pokban. Szilvia aranyműves, a „családi 
ezüst” pótlásával tehát nem őt kell ke-
resni, a nagymama fülbevalójának ja-
vításával vagy az eljegyzési gyűrű el-
készítésével viszont nála lehet kopog-
tatni.

Az első kérdés mindig az, hogy mit, 
utána jön, hogy kinek és milyen alap-
anyagból, és csak ezután követke-
zik az, hogy mennyiből. Szilvia azt ta-
pasztalja, hogy az utóbbi években egy-
re konkrétabb és kreatívabb ötletekkel 
érkeznek a megrendelők. Különösen a 
férfiak, akik igyekeznek mind szemé-
lyesebbé tenni a párjuknak megálmo-
dott ékszert.

A tervezéshez ma már számítógépes 
grafikai programot használnak, amely 
3D-ben jeleníti meg az „álmokat”, ele-
jét véve az esetleges későbbi csalódás-
nak. Ha az ügyfél rámondta az igent a 
tervre, azt 3D-ben kinyomtatják. A vi-
aszminta alapján végzik az öntést, 
majd a részletek megmunkálását. 

Ha az ékszert kő díszíti 
– legyen az szintetikus kő 
vagy drágakő –, a „gombhoz 
varrják a kabátot”, vagy-

is először a követ választják ki, majd 
szerzik be egy kőcsiszolótól, hogy rá-
szabhassák a foglalatot. Ha fordítva 
csinálnák, akkor utólag kellene éppen 
akkora követ találni, amely pontosan 
illeszkedik a foglalatba. Ez pedig igen-
csak macerás lenne. Adott esetben 
ezért nehezebb feladat a nagymama 
gyűrűjében pótolni a hiányzó követ, 
mint egy új gyűrűt elkészíteni.

Amikor az aranyműves végzett, az 
ékszer még nincs kész. Hátravan a po-
lírozás, amelyet ultrahangos gépi tisz-
títás követ. Az utolsó állomás a kor-
mányhivatal nemesfém-hitelesítő osz-
tálya, ahol az aranyműves névjelével 
ellátott ékszer megkapja az eredetta-
núsítványt.

Alapanyagot és „al-
katrészeket” csak en-
gedéllyel vásárolhat 
az ékszerész, az arany 
érkezhet huzal vagy 
1-1,5 milliméteres le-
mez formájában, ame-
lyet speciális gépek-
kel, hengerekkel, hú-
zóvasakkal készítenek 
elő a nagy kézügyessé-
get igénylő, aprólékos 

megmunkálásra.
A divat az ékszerek piacán is válto-

zik – mondja Szilvia. Manapság egy-
re több fiatal kéri a családi örökség 
„újragondolását”. Keresettek a réz-
zel ötvözött, vöröses árnyalatú rozé 
arany ékszerek, a bikolór csecsebe-
csék, amelyekben a fehér- és a sárga 
arany váltakozik, és a finom, aprókö-
ves darabok. 

Az Állomás utcai ötvöshöz sokáig 
szinte kizárólag Kőbányáról érkeztek 
megrendelők. Vevőköre azonban szé-
lesedett, miután elindította honlapját, 
az internetes jelenlét révén más kerü-
letekben és az agglomeráció települé-
sein is rátalálnak a nevére.

Szilvia nagyon szereti a munkáját, 
ezért addig szeretne dolgozni, amed-
dig csak tud. Mint mondja, vannak 70 
év feletti ékszerészek is. Ő pedig ettől a 
kortól még igencsak messze van. 

Édes csodák a hivatalból
Van, aki zumbázik, biciklizik, hegyet 
mászik vagy háziállatot nevel: a mun-
kás hétköznapokat sokféleképpen fűsze-
rezi az ember. Ács Viktória és Tasi Éva 
– mindketten a Polgármesteri Hivatal 
dolgozói – úgy döntöttek, hogy a süte-
mények és krémek világában alkotnak 
szabadidejükben! Tortalapátot és hab-
zsákot ragadtak, és elvégeztek egy cuk-
rásztanfolyamot – a rokonok, barátok és 
ismerősök legnagyobb örömére.

Tasi Éva a mamától hozta az alapokat, 
aki megtanította, mennyit ér egy nagy 
kanál cukor vagy egy kiskanál ez meg 
az. A szunnyadó tudás úgy kapott lán-

got, hogy egyre több sütis-tortás adást 
nézett a tévében és a közösségi oldala-
kon, végül úgy érezte, hogy meglelte azt 
a kreatív hobbit, ami neki való. Ma is, ha 
meglát egy-egy új kreációt, ő is ki akarja 
keverni, ugyanis inkább a krémek hoz-
zák tűzbe. Új és új ízekkel kísérletezik, 
és a távoli jövőben egy saját cukrászda 
képe is feldereng.

Ács Viktória egészen más úton jutott 
idáig. Saját bevallása szerint még főzni 
sem tudott nagyon, amikor már megszü-
letett az első gyermeke. Majd jött a má-
sodik és a harmadik gyerek, az édesanya 
pedig a lassanként megszerzett konyhai 
tudást szerette volna biztos alapokra he-
lyezni, ezért iratkozott be a cukrászsuli-
ba. Ő nem néz videókat, a család mellett 
nincs rá ideje, ezért valódi kihívás, ami-
kor egy-egy tematikus tortát kérnek tőle. 
Meg kell ismernie a figurákat, a díszítés 
csínját-bínját. Glutén- és tejmentesen 
étkezik, és egyre nagyobb azok száma, 
akiknél szintén valamilyen ételallergiá-
val kell számolni. Így sokat kísérletezik 
azzal, hogy a „mentes” sütik is hozzák a 
hagyományos torták ízét és formáját.

Mindket-
tőjükre igaz, 
hogy a család 
és az ismerő-
sök bőven el-
l á t j á k  ő k e t 
munkával. 
Van, hogy he-
tente többször 
is fenn va n-
nak hajnalig, 
hogy hétvégé-
re meglegye-
nek az ünne-
pi alkalmakra 
szánt édességek. Csak az idő és a hűtő-
gép kapacitása szab határt, bár ez utób-
biból éppen ezért már kettő is üzemel 
mindkét családban.

Cukrászdába pedig már nemigen jár-
nak, hiszen pontosan tudják, mi hiány-
zik a külsőre tökéletesnek látszó tortá-
ból, milyen összetevőt maradt ki vagy 
cserélődött olcsóbbra a bolti sütiben. 
Sőt, Viki gyerekei már a vendégségben 
sem igen eszik meg a gyári sütiket. Kell-
e ennél csillogóbb cégér?

Az endokrinológia, diabetológia, 
angiológia és kardiológia után 
március végétől már a neuroló-
giai és a sebészeti rendelés is a 
Kerkovits Gyula Központi Szak-
rendelőben működik. A pácien-
seket a Bajcsy területén meg-
épült új helyen korszerű, kul-
turált környezet várja. A  régi 
Egészségházban megszokott 
rendelési idő, a telefonszámok és 
az előjegyzés módja változatlan!

Az önkormányzati fenntartá-
sú fogászati ellátás is az átköl-
tözésre készül, ők áprilisban 
kerülhetnek az új helyükre. 

A  Bajcsy-Zsilinszky Kór-
ház és Rendelőintézet új, a jár-
vány időszakában oltó- és szű-
rőpontként használt rende-
lőintézetét március elején az 
emberi erőforrások minisz-
tere mutatta be. Kásler Mik-
lós arról beszélt, hogy építésé-

nél arra törekedtek, hogy az in-
tézmény visszanyerje régi stá-
tuszát, 1932-es megnyitásakor 
ugyanis az ország legkorsze-
rűbb kórházának számított. 
Stubnya Gusztáv, a kórház fő-
igazgatója hangsúlyozta, hogy 
Kőbánya és a XVII. kerület, va-
lamint a Pest megyei agglome-
ráció egy részének mintegy ne-
gyedmilliós lakosságának ellá-
tásáért felelnek.

Letették a Richter Gyógyszergyár központi irodaházának alapkövétLetették a Richter Gyógyszergyár központi irodaházának alapkövét

Jövőt állóvá teszi a Kőbányai 
Híreket is a Richter új szék-
háza. Kőbánya polgármeste-
re a névjegykártyája mellett 
lapunk egyik számát is elhe-
lyezte abban az időkapszulá-
ban, amely a jelenből őriz meg 
emlékeket a következő generá-
cióknak. A gyógyszergyár hét-
szintes, 17 400 négyzetméte-
res alapterületű központi iro-
daháza a 2000-es években át-
adott kutatóközpont mellett 
épül. A tervező ugyanaz a Kos-
suth-, Széchenyi- és Ybl-dí-
jas építész, Zoboki Gábor, aki 
a kor követelményeit ezút-
tal is ötvözte a vállalati tradí-
ciókkal.

A fenntartható szemléletet 
követve a komplexum jelen-
tős részben újrahasznosított 
anyagokból épül, ezért az épít-
kezés során keletkezett hulla-
dék legalább háromnegyedét 
ismét felhasználják, a fűtő- és 
hűtőrendszert pedig a talajhő-
ből nyert geotermikus energia 
működteti majd. „Richter Ge-
deon értékrendjében meghatá-
rozó volt az emberközpontúság 
és az újítás képessége. Őt kö-

vetve olyan innovatív teret ho-
zunk létre, amely együttműkö-
désre inspirálja a társaság kü-
lönböző egységeiben dolgo-
zó munkatársainkat” – emel-
te ki az alapkőletétel alkal-
mából a gyógyszergyár vezér-
igazgatója, Orbán Gábor. Mi-
vel a posztszovjet térség fon-
tos piaca a társaságnak, a Kő-
bányai Hírek az orosz–ukrán 
háború következményeiről is 
kérdezte a vezérigazgatót. Or-
bán Gábor azt mondta, hogy 
Oroszország felé folytatódnak 
a szállítások, a Richter ugyan-
is az orosz egészségügyi alap-
ellátásában vesz részt, ezért 
szállításait most sem sújtják 
nyugati szankciók. Hozzátet-
te, hogy az orosz üzleti környe-
zettel kapcsolatos bizonyta-
lanság továbbra is nagy, a ru-
bel leértékelődése pedig kihat 
a Richter oroszországi terme-
lőüzemének működésére. Sza-
vai alapján Ukrajnában némi-
képp javult a helyzet. A szom-
szédos országban a háború 
első két hetében a Richter szá-
mára „megállt az élet”, most 
azonban kezdenek kialakulni 

olyan csatornák, amelyeken 
lehetővé tehetik az újbóli szál-
lításokat.

A  g yóg yszerg yár elnöke, 
Bogsch Erik azt hangsúlyoz-
ta ünnepi köszöntőjében, hogy 
változatlanul a vállalat műkö-
dése – a gyártás, a kutatás-fej-
lesztés és az értékesítés – él-
vez elsőbbséget. Az új irodaház 
építésére utalva megjegyezte, 
hogy a jelenlegi elavult iroda-
rendszer felújítása költsége-
sebb lett volna. D. Kovács Ró-
bert Antal polgármester arról 
beszélt, hogy a Hild-díjas Kő-
bánya vezetése is a jövőt épí-
ti, amikor összhangot teremt 

s a j á t  v á -
rosfejlesz-
tési víziói 
és a hely-
ben működő vállalkozások el-
képzelései között. Hozzátette, 
hogy a Richter Gyógyszergyá-
rat a töretlen hit, az akaraterő, 
a kitartás és a tehetség együt-
tesen tette az elmúlt 120 évben 
Magyarország egyik innová-
ciós központjává.

Va rga Mi há ly pénzüg y-
miniszter is a nagyvállalat 
alapértékei között említette a 
Richter elkötelezettségét a fo-
lyamatos fejlődés iránt. Mint 
mondta, ennek köszönhetően 

vált a társaság Közép-Euró-
pa egyik legnagyobb és legin-
novatívabb vállalatává. A tár-
cavezető – a gyógyszercégek 
pénzügyi eredményeire utalva 
– hozzátette: a Covid-korszak 
is azt igazolta, hogy az iparág 
a gazdaság válságálló ágazatai 
közé tartozik.

A  Richter központi iroda-
háza a tervek szerint 2023 de-
cemberére készül el, összkölt-
sége pedig eléri a 15 milliárd 
forintot.

Folyamatos az átköltözés
az új szakrendelőbe 

JövőépítőkJövőépítők

Laptop került az iskolatáskába

Kreatív kézművesség az ötvösműhelyben

„Ékszerdoboz” 
az Állomás
utcában

HIRDETÉS
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310 liternyi figyelem a fenn-
tarthatóságért. Március 22-
én, a víz világnapján adták át 
azokat az esővízgyűjtő edé-
nyeket, amelyekre pályázatot 
írt ki az önkormányzat. Olyan 
kőbányai lakosok jelentkez-
hettek, akiknek családi ház 
vagy kertkapcsolatos lakás 
van a tulajdonukban. A kez-
deményez é s népsz er ű sé -
gét jelzi, hogy a pályázók há-
rom nap alatt kimerítették a 
150 darabos „edénykeretet”. 
A nyertesek vállalták, hogy öt 
évig rendelteté sszerűen hasz-
nálják az edényt, amely a ha-
todik évben kerül a tulajdo-
nukba. Az  eg yüttműködési 
megállapodás betartását az 
önkormányzat úgy ellenőrzi, 
hogy minden évben összeg-
zést kér az összegyűjtött csa-
padékvíz mennyiségéről, az 
edény meglétét pedig fotóval 
kell igazolni.

A Kőrösi Csoma sétány szö-
kőkútjánál tartott átadó ren-

dezvényen Kőbá-
nya polgármes-
tere arról be-
szélt, hogy víz 
nélkül nincs 
é l e t .  M i n t 
mondta, a vi-
lágűr felfede-
zése során az 
ember első dolga 
mindig az, hogy 
megnézze, van-e 
víz egy adott égites-
ten. Az aszályra utal-
va megjegyezte, hogy ez 
a természeti kincs fogyóban 
van, amit az is jelez, hogy a ta-
valy ősszel elvetett búza nem 
mindenhol kelt ki.

D. Kovács Róbert Antal a sé-
tányra a Fokos utcában műkö-
dő szikvízüzemből érkezett, 
ahol a Deák családnak immár 
a negyedik generációja viszi 
tovább a szódavízkészítés 
mesterségét. Az idén 100 éves 
vállalkozást a nagyapa, illetve 
dédapa alapította. Bár az álla-

mo-
sítás 

őket is elér-
te, néhány év elteltével újra-
indították az üzemet, a palac-
kozásban pedig nemcsak Ma-
gyarországon, de a világpia-
con is több újítást meghonosí-
tottak. Deák Lászlót, a vállal-
kozás „motorját”, a Szikvízké-
szítők Országos Ipartestülete 
örökös elnökévé választotta, 
hálából azért, amit az elmúlt 
évtizedekben tett a „szódás-

Mi köze a fának a focihoz? El-
sőre valószínűleg a kapufa jut-
na eszünkbe, kevésbé a faül-
tetés. Pedig a Socca Hunga-
ry, amely országszerte szervez 
kispályás tornákat amatőrök, 
profik és utánpótlás korosz-
tályúak számára, a sport mel-
lett a zöld szemléletet is igyek-
szik képviselni. Hisz a közös-
ségi élet is úgy az igazi, ha azt 
minél zöldebb környezetben 
tesszük. Így indult el tavaly az 
a hagyományteremtő program, 
amely idén Kőbányára ért.

Minden bajnoksá g i hely-
színen annyi fát ültetnek el, 
ahány csapat nevezett, illet-
ve minden kétszázadik gól is 
újabb fát ér. A Kocsis Sándor 
Sportközpont így kilenc facse-
metével gazdagodott a tavaly 
őszi, Kőbá nyá n megrende-
zett budapesti bajnokság után. 
A fákat a SOCCA képviseleté-
ben Csuhai Tibor elnök, Móré 
Bendegúz regionális igazgató, 
a program ötletgazdája társa-

ságában D. Kovács Róbert Kő-
bánya polgármestere és Rad-
ványi Gábor alpolgármester 
ültették el. A kerület vezetője 
hangsúlyozta, Kőbánya öröm-
mel fogad minden hasonló kez-
deményezést, amely hozzájá-
rul a kerület zöldítéséhez, rá-
adásul az amatőr tömegsport 

iránt érdeklődők számára is 
egy plusz motiváció lehet a fa-
ültetés a részvételre. Hozzá-
tette, a Kőbányai Önkormány-
zat eltökélt abban is, hogy se-
gítse a válogatott felkészülé-
sét a mexikói világbajnokság-
ra, amelyhez kitűnő helyszín-
ként szolgál a Sportközpont. 

Misu, ahogy a legtöbben is-
merik, tősgyökeres kőbányai. 
Nagymamája a zeneiskolában 
volt igazgatóhelyettes, és azért 
javasolta neki a trombitát, mert 
jó tanár oktatja. Ő pedig szeret-
te a hangos hangszereket. Bakó 
Roland, mert ő volt a jeles pe-
dagógus, később alapító tagnak 
hívta Misut a Tutta Forza zene-
karba, és az immár több mint 
másfél évtizedes együtt zenélés 
gyümölcse a hamarosan megje-
lenő szólólemez.

A fiatal zeneművész pályája a 
kőbányai repülőrajt után sem-
mit sem vesztett lendületéből. 
A  konzervatórium után a ze-
neakadémia következett, amit 
még el sem végzett, amikor az 
Operaházban ajánlottak neki 
állást, ahol ma már első trom-
bitás. Rangos nemzetközi ver-
senyeken ért el helyezést, köz-
tük a fúvósok olimpiájának ne-
vezett ARD-n sepert be „érme-

ket”. Mint mondta, a nemzet-
közi megmérettetés a fejlődés 
miatt kell, no meg hogy többen 
megismerjék, ezzel a szólókar-
rier is beinduljon.

A  CD is elsősorban promó-
ciós célokat szolgál a rajongók 
és a zenei partnerek felé. Azok 
a kedvenc számok lesznek raj-
ta, amelyeket a Tutta Forza-
koncertek látogatói már sok-
szor hallottak Misutól. De lesz 
rajta sramli is, azokra az időkre 
emlékeztetve, amikor a trom-
bitaművész még lagzikban mu-
zsikálva egészítette ki főiskolai 
ösztöndíját.

KERT ÉS BALKON

Amikor a téli idő-
szak után kisüt a 
nap, és élvezzük 
a sugarait, szinte 
azonnal azt szeret-
nénk, hogy a ker-
tünk egyik napról 
a másikra teli le-
gyen növények-
kel. Érthető ez a 
türelmetlenség, 
hiszen hosszú ide-
je már üresek a zöldség- és 
virágágyások, balkonjainkon 
az edények. Mégis legyünk 
türelemmel egy kicsit, hiszen 
a föld még hideg, fel kell me-
legednie annyira, hogy a ki-
ültetett kis növények ne fáz-
zanak meg. Április második 
felétől azonban elkezdhetjük 
a kertekben a palántázást. 

Annyit azért tudjunk, hogy 
alapvetően kétféle módon 
tudjuk benépesíteni a ker-
tet: helybe vetéssel és pa-
lántázással. A helybe veten-
dő zöldségféléink hidegtű-
rők, ezeket a magokat már 
március hónapban elvet-
hetjük. Ilyen például a bor-
só, a dughagyma, a gyökér-
zöldségek. Áprilisban fő-
leg palántákat ültethetünk. 
A legnépszerűbb palántá-
ink a paradicsom és papri-
ka különböző változatai, a 
tojásgyümölcs, más néven 
padlizsán, az uborkák, a diny-
nye és a tökfélék.

A palántákat a 
kertészetekben 
márciusban ve-
tik az üve ghá -
zakban , fóliák-
ban. A magok a 
meleg hatására 
gyorsan csírázni 
kezdenek, és né-
hány nap alatt ki-
kelnek. A kis ma-
gon cokat álta -

lában két hétig neveljük 
a magvetés helyén, vagy-
is szaporítóládában. Ezt kö-
veti a magoncok átültetése, 
szintén szaporítóládába. Eh-
hez egy kis pálcikát, az ún. 
tűzdelőfát használunk, ami-
vel lyukat készítünk a kis nö-
vénykének, és ezzel tömörít-
jük is a gyökeréhez a földet. 
Úja b b 10 -14 n a p m úlva 
kis cserepekbe ültetjük a 
növénykéket, és kezdjük 
őket felkészíteni a kiültetés-
re, azaz kezdődik a palánták 
edzése, vagyis a külső hő-
mérséklethez szoktatása. Ezt 
követően a növény készen áll 
az ültetésre, a kerttulajdono-
sok általában ekkor találkoz-
nak előszőr kedvenceikkel. A 
sikeres telepítés és később a 
jó termés alapvető feltétele a 
gondos talaj-előkészítés.

 Hajnal Sándor,  a 
Magyar Gyula Kertészeti 

Szakgimnázium és 
Szakközépiskola igazgatója

Itt a palántázás ideje

Csapadékvízgyűjtő edényeket adott át a Kőbányai Önkormányzat

szakma” fennmaradásá-
ért. A családi vállalkozás-

ról is szó esik azon a Kőrösi 
Csoma sétányon látható tab-
lókiállításon, amelyben a ma-

gyar, illetve a kőbányai szik-
vízkészítés történetét foglal-
ták össze röviden a Helytör-
téneti Gyűjtemény munka-
társai.

Közösen a közösségért!
Napsütés, zsák, kesztyű, egy 
csapat, és persze akarat – úgy 
tűnik, ez a receptje annak, hogy 
néhány óra alatt egy közterület 
megtisztuljon. Így volt ez a Ko-
lozsvári utcában is, ahol hajlék-
talan emberek tisztították meg 
a villamospálya területét és a 
rézsűt. Teltek a zsákok sorban, 
ahogy a Baptista Szeretetszol-
gálat Bánya utca 1. szám alatt 
lévő intézményének, az Utca-
frontnak a lakói csatasorba áll-
va haladtak lépésről lépésre az 
utca elejétől a Pennyig. A kerü-
let, a kőbányai közösség részé-
nek érzik magukat, és szívesen 
tesznek is azért, hogy a környe-
zetük rendezett legyen – ma-

gyarázza kér-
désün k re dr. 
Miletics Mar-
cell, az intéz-
mény vezetője.

A z   U t c a -
f rontná l f ia-
ta lok és idő-
sebbek eg ya-
ránt élnek itt. 
Szemétszedés 
közben egy 32 éves férfivel be-
szélgettünk. Ő Nógrádból érke-
zett évekkel ezelőtt, szüleit ko-
rán elvesztette, ahogy aztán a 
hajlékot is a feje fölül. Budapes-
ten próbált szerencsét, de jött 
a drog, az alkohol, a lecsúszás. 
Az újrakezdéshez pedig kellett 

a segítség. Ma az Utcafront la-
kója, munkája van, és takaré-
koskodik, készül az önálló élet-
re. Szociális munkás segíti eb-
ben, így megvan a biztos pont, 
ahonnan nap mint nap munká-
ba indulhat, ahonnan tervezhe-
ti a jövőt. 

A szemétszedő akcióra nem-
csak az éppen arra járók, de 
az egyik Kolozsvári utcai ház 
gondnoka is felfigyelt, aki azon-
nal beszélgetésbe is elegyedett 
az Utcafront vezetőjével. A ré-
zsű tetején ugyanis egy illegá-
lis hulladéklerakó van, a ház 

emeleti részén élők pedig épp 
odalátnak, jó lenne azt is meg-
tisztítani – magyarázta a gond-
nok. Miletics Marcell jelezte, 
ha sikerül konténert szerezni, 
készek rá, hogy a rézsű tetején 
összegyűlt szeméthalmot is fel-
számolják.

Fáklyás 
felvonulás 
a békéért 
A népzenészek 2022-ben is úgy 
húzták a Kossuth-nótát, ahogy 
korábban, a refrén most mégis 
másként hangzott. Önfeledten 
talán csak a gyerek énekelték, 
hogy „éljen a magyar szabad-
ság, éljen a haza”, az idősebbek-
nek – az elcsípett beszélgeté-
sekből ítélve – 1848-ról eszük-
be jutott a szomszédos Ukrajna 
szabadságharca és a szomszé-
dos országból érkező menekül-
tek sorsa. Mert bár az elmúlt két 
évben elmaradt a hagyományos 
fáklyás felvonulás, a Covid-jár-
vány csak korlátozta a szabad-
ságot, annak megszűnésével 
nem fenyegetett.

A Conti-kápolnánál gyüleke-
zőkhöz röviden szólt Kőbánya 
polgármestere, aki a sok gyer-
mek láttán örömét fejezte ki. D. 
Kovács Róbert Antal úgy fogal-
mazott, hogy az idei felvonulás 

sokkal inkább békemenet, mint 
szokványos megemlékezés: „bé-
kemenet azért, hogy mihama-
rabb érjen véget az a borzalom, 
amelyet rettegve figyelünk”.

A fáklyás menetet ezúttal is 
a Tébláb Művészeti Iskola nép-
táncosai vezették, a zenei kísé-
retet pedig Olasz György és ba-
rátai adták. Útközben fiatalokat 
kérdezgettünk arról, hogy szá-
mukra mit jelent a szabadság. 
Beszéltünk egy orvosi fizikus-
nak készülő műegyetemistával, 
aki az eredeti kérdésre nem volt 
nyitott, a választott hivatásával 
kapcsolatos kérdésekre viszont 
készséggel válaszolt. Megtud-
tuk tőle, hogy az orvosi fiziku-
sok diagnosztikai berendezé-
seket és sugárterápiás gépe-
ket fejlesztenek. Elsődlegesen 
azért, hogy a radiológusok mi-
nél gyorsabban és minél töké-

letesebb felbontásban kap-
janak meg egy-egy CT-felvé-
telt. 14-15 éves, gimnazista 
barátja jóval közlékenyebb-
nek bizonyult a szabadság-
gal kapcsolatos felvetésünk-
re. Számára a szabadság el-
sősorban a döntés szabadságát 
jelenti. Megjegyezte ugyanak-
kor, hogy a külső, az egyéntől 
független körülmények a mai 
világban is korlátozzák az em-
berek mozgásterét. Faggatunk 
egy fiatal párt is, akikről kide-
rült, hogy „friss kőbányaiak”, 
karácsony környékén költöz-
tek a kerületbe, ahol jól érzik 
magukat. A férfi építőmérnök, 
míg párja levéltáros. Ő mond-
ta azt, hogy szerinte az ukraj-
nai háború által jobban meg-
értjük, hogy 174 éve mit jelen-
tett a szabadságharc az akkor 
élő magyaroknak.

„ A  mag yar nemzet 
2022-ben sem kívánhat 
mást, mint amit 1848. március 
15-én kívánt: Legyen béke, sza-
badság és egyetértés!” – idézte 
a 12 pont címsorát ünnepi be-
szédében a polgármester a ke-
rület főterén, a nemzeti színű 
fényekkel megvilágított Ma-
gyar Oltárnál. D. Kovács Ró-
bert Antal szerint a tömeg-
pusztító fegyverek korszaká-
ban a béke olyan létszükséglet, 
mint a levegő. „Ezt a létszük-
ségletet Európa nemzetei a 
második világháború óta csak 
néhány alkalommal érezhet-
ték veszélyben, de olyan torok-
szorítóan, mint napjainkban, 
soha” – hangsúlyozta. Mint 
mondta, a magyar nemzet Kár-
pátalján élő része megtapasz-
talta már, hogy milyen az, ami-
kor a béke helyére az agresszió 
lép. A menekültek befogadásá-

ra utalva hozzátette, hogy az 
anyaországban élő magyarok 
ismét megmutatták szolidari-
tásukat a nagyvilágnak. D. Ko-
vács Róbert Antal megköszön-
te a kőbányaiaknak, hogy ki-
tárták otthonaikat a menekül-
tek előtt, hogy elmentek értük 
a határra, hogy élelmiszercso-
magot vettek nekik, és azt is, 
hogy fohászkodtak értük.

Az ünnepségen a Kőrösi Kul-
turális Központban működő 
KOHÓ Közművelődési Egye-
sület fiatal drámapedagógu-
sai Krúdy Gyula A vörös Med-
veczky című novellájával idéz-
ték fel a ’48-as nemzedék hő-
siességét. A hagyományoknak 
megfelelően Kőbánya vezeté-
se, pártjai, civil szervezetei és 
intézményei a március 15-ei 
megemlékezésen is közösen 
vettek részt. 

Huszáros toborzó   
Mi köze a reklámnak 
a reformkor magyar 
zenéjéhez és nemze-
ti táncához? Csak any-
nyi, hogy egy tőről fa-
kadnak. Szó szerint. 
Toborzó tánczenénk, a 
verbunk, a német wer-
ben (megszerez, meg-
nyer) igéből szárma-
zó főnévből, a Wer-
bungból ered. A né-
met főnév akkori-
ban toborzást je-
lentett, ma már hir-
detést. Aki látott 
reklámblokkot né-
met nyelvű tévé-
csatornán, az a Wer-
bung felirattal is ta-
lálkozott. A verbunk 
mint magyar zenei stí-
lus a Rákóczi-szabad-
ságharc idején alakult 
ki, nemzetivé pedig 
a 19. század első felé-
ben tette a korszellem. 
Páros táncpárja pedig 
nem más, mint a csár-
dás. Minket is meg-
leptek ezek az ösz-
szefüggések, ame-
lyeket a március 15-én ren-
dezett családi napon tárt fel 
előttünk a Tébláb Művészeti 
Iskola alapítója.

Vörös Árpádot arról kérdez-
tük, hogy a nóták mellett tán-
ca is volt-e az 1848–49-es sza-
badságharcnak. A kőbányai 
iskola csoportjai tíz táncot ad-
tak elő, a műsort úgy válogat-
ták össze, hogy minden ele-
me kapcsolódjon a reform-
korhoz vagy konkrétan 1848-
hoz. Volt benne pörgős szat-
mári tánc, lassú kalotaszegi 
betyárballada és természete-
sen verbunkos is, amelybe a 
közönséget is bevonták.

Az Aranyalma 
Páros, amelyet egy 
népzenész házas-

pár, Gebri Berna-
dett és Vaskó Zsolt alkot, 
mesetáncházzal érkezett 

a Helytörténeti Gyűjtemény 
udvarán tartott rendezvény-
re. A Vagyok bátor, jó vitéz 
című előadás mesélője Ber-
nadett volt, míg Zsolt a zené-
ről gondoskodott. Játszott fu-
rulyán, kecskedudán, és egy-
szer a doromb is előkerült.

Aki megunta az egy hely-
ben ülést, hátramehetett kéz-
műveskedni. Készíthetett „új-
ragondolt”, nemzeti színű tu-
lipánt formáló kokárdát, haj-
togathatott kardot, huszár-
csákót, és festhetett csempé-
re sablon segítségével Kos-
suth-címert. Személyes ked-
vencünk a papírgurigából for-

mált huszárlegény 
vo l t ,  a m e lyn e k 
„nagy testvérei” 
az udvarra nyíló aj-
tóban fogadták a 
látogatókat. Alko-
tójuk a kézműves-
foglalkozások öt-
letgazdája, Kiresné 
Vincze Ilona deko-

ratőr, a Kőrösi Kulturális Köz-
pont munkatársa volt. A Kos-
suth-címer csempéi az ottho-
ni felújításból maradtak meg, 
a hajtogatható csákóra az in-
terneten talált rá, a huszárle-
gény pedig saját „találmány”. 
Mint mondta, szeretett volna 
elszakadni a szokványos ’48-
as „kézműves termékektől”.

A március 15-ei családi nap-
ra Somlyódy Csaba alpolgár-
mester is kilátogatott, aki 
örült annak, hogy folyama-
tosan érkeztek az érdeklő-
dők. A családi nap résztvevő-
it a szervezők nevében a Kő-
rösi Csoma Sándor Kulturális 
Központ ügyvezetője köszön-
tötte. Győrffy László – a Covid-
járványra utalva – azt mond-
ta, hogy két év kényszerszü-
net után jó újra együtt ünne-
pelni a ’48-as hősöket. 

Könyves-Tóth 
Mihály a Tutta 
Forza új CD-jén

Ha fát terem a gól…

Ami nélkül 
nincs élet

Szolidaritás az ukrajnai háború áldozataival az 1848-as forradalom évfordulóján
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Az alapozás után kialakult a for-
ma is: a Hangár utcai telepen már 
jól láthatóan magasodik a Kőbá-
nyai BringAréna alumínium-
szerkezete, a ponyvára várva. 
A fedett kerékpárospálya 100 mé-
ter hosszú és 50 méter széles lesz, 
legmagasabb pontja 12  méter. 

A Magyar Kerékpáros Szövetség 
döntése alapján a Vuelta Kft. által 
megépített és üzemeltetett pálya 
nemcsak a versenysportot szol-
gálja majd ki, a fedett csarnokban 
a gyerekek is időjárástól függetle-
nül tudják majd elsajátítani a ke-
rékpározás alapjait.

A  Havasi Gyopár Alapítvány 
újabb születésnapi rendezvényén 
szinte minden úgy történt, mint 
tíz évvel ezelőtt, csak éppen ug-
rott kicsit a számláló: Benkovich 
Bélánét, Kőbánya gyémántdiplo-
más pedagógusát immár 90. szü-
letésnapján köszöntötték. A vi-
rágcsokrok és süteménycsodák 
övezte asztalfőn aztán Éva néni 
mesélt.

Kaposváron született, édes-
apja mozdonyvezető volt. Már a 
polgáriban kiderült, hogy sport-
ra született: szombatonként 
rendszeresen a Kaposvári MTK 
színeiben kézilabdázott, vasár-
nap a Vasutas versenyzőjeként 
kosárlabdázott, amikor meg le-
hetett, futóversenyeken vett 
részt. Ekkor járt először, 1946-
ban Kőbányán, a sörgyári csa-
pat volt a kézis ellenfél. Ki sej-
tette még akkor, hogy lesz visz-
szatérés?!

A Testnevelési Főiskolára így 
sem volt egyszerű bejutni, és el-
végezni sem. Igazi hőskor volt ez. 
Míg korábban mindössze a stop-
peróra volt az igazodási pont, az 
ötvenes évekre már az edzéster-
vek jelentették a forradalmat, és 

ebben ők voltak az első kísérleti 
alanyok.

Férjét is a TF-en ismerte meg, 
és némi vargabetű után mind-
ketten Kőbányán kezdték a pá-
lyát. Éva néni az Üllői Úti Is-
kolában, ahova az akkor még 

gyakran ötvenfős létszámú osz-
tályok tanulói a szemközti sze-
gény munkástelepről jártak be. 
A  hét második felében a többi 
kerületi iskolában „pendlizett”, 
a Sibrikben, a Kadában, a Pata-
kiban, a Kápolna téren. Sok in-
tézmény már nem is ott és nem 
is úgy működik, ahogy egykor, 
mindenesetre van egy generá-
ció, akinek Éva néni volt a test-
nevelő tanára, bárhova is járt ta-
nulni. Végül a frissen épült la-
kótelep iskolájában töltött majd 
húsz évet.

Szigorú volt, és következetes, 
ahogy mondta, a porosz rendszer 
híve, az öltözőkben is tartotta a 
rendet. Cserébe viszont minden-
ki megtanult kötélre mászni. Ak-
koriban, mint mondta, még szent 
volt a tanár szava, mire azonban 
nyugdíjba ment, szerinte meg-
fordult a világ.

Öt tanítványa is követte a pá-
lyán, köztük saját fia, András, 

aki szintén Kőbányán pedagó-
gus. A nagyobbik fiú építészmér-
nök lett, ott két unoka és két déd-
unoka is született.

Férjét 2004-ben vesztette el. 
Sokan ilyenkor a magányba me-
nekülnek, számára viszont egy 
új kaland kezdődött. Először is 
utazni kezdett, bejárta egész 
Európát. Itthon nyugdíjasottho-
nokban kezdett tornafoglalkozá-
sokat tartani. 2009-től a Havasi 
Gyopár Alapítvány időseit heti 
rendszerességgel mozgatta meg 
tíz éven át. Ennek egy szeren-
csétlen baleset és ebből követke-
ző lábtörés vetett véget.

De Éva néni energikus ma is, 
és éppen annyi a testsúlya, mint 
hetven évvel ezelőtt. Ki nem 
hagyná a napi több kilométeres 
sétát, mértékletesen étkezik, so-
kat olvas, és messziről kerüli a 
politikát. Ezt ajánlja mindenki-
nek, mert szerinte, aki egyedül 
marad, keressen elfoglaltságot, 
és ne adja fel.

Isten éltesse, Éva néni, talál-
kozunk tíz év múlva!

Szeniorok ritmusban
Csak az öröm óráit számolják…

A hangszórókon egy régi Neo-
ton-nóta szólt, beremegtek a 
szoknyák és a nadrágszárak, 
perdültek a lábak, majd jöttek 
a vezényszavak: „Piszkosak az 
ablakok, jön a boksz, elöl ter-
pesz, zár.”

Nem takarítónők kiképzésé-
re jött a meghívó a Kőrösi Kul-
turális központ különtermé-
be, a boksz és az ablakmosó jel-
zők egy formatánc mozdula-
tait hozták elő. Az előadók pe-
dig nyugdíjasok, többségében 
hölgyek, akik hetente egyszer 
másfél órán át a parketten kap-
csolódnak ki. 

A szenior örömtánc az ötven 
pluszosok mozgalma, legalább 
250 helyen ropják rendszere-
sen az országban. A 4-5 perces 
zenékre készült koreográfiák 
igazodnak a korosztály erőnlé-
téhez és képességeihez. A klu-

bok tartják a kapcsolatot, az 
oktatók képzéseken csiszolják 
a mozdulatokat, vannak tábo-
rok és nagyobb rendezvények 
is: például Balatonfüreden leg-
utóbb „a Radeczkyre” ötszázan 
adták egyszerre a figurát.

Kőbányán Szilág yi Kata a 
„kapitány”. Fiatal korában né-
pitáncolt, majd popzenekarok 
előtt volt, ahogy mondta, egy 
kis hajcsapkodós amatőr lityi-
lötyi a csajokkal, de aztán ki-
hunytak a rivaldafények, elő-
térbe lépett a hivatás és a csa-
lád. Nyugdíjaskorba lépve egy 
hirdetés révén került a mozga-
lomba, majd oktatói képzésen 
vett részt, ma pedig szinte na-
ponta tart foglalkozásokat.

Mozgás, agytorna, társaság: 
ez az örömtánc szenthárom-
sága. A zene kikapcsol, oldja a 
stresszt, és ami a legfontosabb: 

a koreográfiát meg kell jegyez-
ni, és folyamatosan gondolkod-
ni azon, hogy mi legyen a kö-
vetkező lépés. Ez jobban frissí-
ti az agyat, mint a keresztrejt-
vény.

Szilágyi Kata örömtáncórájá-
ra már küldött agyvérzésen át-
esett beteget az orvos, de van-
nak itt műtött térddel, comb-
protézissel élők is. Az  egyik 
pace makeres társuk, amióta itt 
táncol, már nem kapkodja úgy 
a levegőt. Kata asszony ugyan-
akkor nap mint nap tanúja a 
lelkek újjászületésének is. Sok 
szenior táncos, mint mond-
ta, otthon hagyja a beteg csa-
ládtagot, a mindennapok ne-
hézségét, és itt kivirul, moso-
lyog. Az ő kezüket fogni, bizta-
tást adni, hogy érezzék jól ma-
gukat – ez a legnagyobb öröm, 
és ezért érdemes csinálni.

„Kisz, kisze, haj! Elűzzük a betegséget, 
behozzuk az egészséget, haj!”
Régi népszokás éledt újjá idén 
Kőbányán. A Kőbányai Önkor-
mányzat február közepén négy 
kiszebábut helyezett ki a kerü-
let négy pontjára, melyek ta-

risznyájába mindenki betehet-
te gondűző céduláját, amelyre 
felírta, ő mitől szeretne a téllel 
együtt megszabadulni. Febru-
ár végén pedig az Óhegy-park-

ban tűzzsonglőrök közreműkö-
désével és a kiszebábok égeté-
sével nemcsak a telet, de a hide-
get és a rossz dolgokat is elűzték 
a résztvevők. 

A járvány okozta kényszerszü
net után idén újra a jégen in
dult a Mozdulj Kőbánya Prog
ramsorozat. De most először 
farsanggal csináltak kedvet a 
mozgáshoz a gyerekeknek és 
szüleiknek az Ihász utcában. 
A bátrabbak ügyességi verse
nyen mérték össze tudásukat, 
a Bea Dance Ice Team Egyesü
let pöttöm és nagyobbacska 

sportolói a Jégvarázs dalla
maira siklottak. A híres me
sefilm szereplőivel, Elzával 
és Olaffal, akiket animáto
rok keltettek életre, fotóz

kodni is lehetett. A nézőtéren 
a jelmezek adták meg az igazi 
farsangi hangulatot, Kőbánya 
polgármestere például „zöld
be borulva” búcsúztatta a te
let. D. Kovács Róbert Antal a 
bringások farsangi meneté
vel érkezett. A Kőbányai Hí
rek kérdésére válaszolva el
mondta, hogy a kerület nem 
tett le arról, hogy még egy na

gyobb és korszerűbb jégcsar
nok épüljön, ennek a helyét és 
a pénzügyi forrásait még meg 
kell találni. Egy kisebb síokta
tó pályára is szükség lenne, a 
szomszédos kerületekben si
keresen működnek hasonlók. 
A polgármester szerint kez
detnek jó, ha a gyerekek meg
tanulnak korcsolyázni, ezért 
mind több helyi iskola és óvo
da programjába be kellene il
leszteni a jeges sport oktatá
sát. A lelkesebbek pedig a kő
bányai White Shark Egyesü
letben a jégkorongra is vált

hatnak, a kerület a duplájá
ra, 32 millió forintra emelte a 
részükre nyújtott idei támo
gatást. 

A pandémia után újraindult 
Mozdulj Kőbánya programso
rozat keretében egész évben 
lehet futni, úszni, kerékpároz
ni. Aki a legtöbb versenyen 
részt vesz, és az év végi sorso
láson a szerencse is mellé sze
gődik, sporteszközöket vagy 
wellnesshétvégét is nyerhet. 
A sorozat következő állomása 
április 9én az Isaszegi Kerék
páros Emléktúra lesz.

Fogyatékkal élőké volt a pálya a Törekvés paralimpiai sportcentrumában

A kosá rpa lá nkná l Down-
szindrómás lány dobott bün-
tetőket, a dartstáblánál kö-
z é p k o r ú  k e r e k e s s z é k e s 
férfi ismerkedett a játékkal.  
Egy másik sarokban tekézni 
lehetett, a negyedik állomá-
son pingponglabdát kellett 
célba pattintani, az ötödiken 
pedig a kerekesszékes vívást 
próbálhatták ki a fogyaték-
kal élők. A páston a világku-
pagyőztes kardvívó, Zsolnay 
Sándor gyakorolt, vagy ahogy 
vívónyelven mondják, iskolá-
zott Navarette József edző-
vel, aki az atlantai olimpián az 
épek mezőnyében szer-
zett ezüstérmet a ma-
gyar csapat tagjaként. 
A bemutató szakkom-
mentátora a Törekvés 
SE vezetőedzője és egy-
ben a kerekesszékes ví-
vóválogatott szövetségi 
kapitánya, Nagy József 
volt. A  későbbiekben 
csatlakozott hozzájuk 
Hajmási Éva, a to kiói 
pa ra limpia bronzér-
mes tőrvívója, aki ott-
honosan mozog a Ko-
csis Sándor Sportköz-
pont vívótermében, hiszen a Tö-
rekvés színeiben versenyez.

A  Lélekmozgató elnevezé-
sű rendezvényre a Sportköz-
pont olyan egyesületeket hí-
vott meg, amelyek fogyatékkal 
élőket vagy mozgásukban kor-
látozott személyeket segíte-
nek. Ilyen a Down Alapítvány, 
a Baj csy-Zsilinszky Kórház 

Stroke Betegszerveze-
te és a Mozgássérültek 
Budapesti Egyesületének kő-
bányai szervezete is. A rendez-
vény a parasport utánpótlását is 
segítheti. 

„Zsolnay Sándor úgy került 
hozzánk, hogy a Nagy Sportág-
választóra kivittem egy kere-
kesszékes pástot is. Ő pedig be-

leült, és azóta nálunk vív” – me-
sélte Nagy József. De toboroz-
nak fogyatékkal élő sportolókat 
iskolákban is. A  vezetőedző a 
Törekvés sikereit a szakmai hát-
térrel és az egyesület integrált 
működésével magyarázza. A lég-
kör családias, a fejlődés szem-

pontjából pe-
dig sokat je-
lent , hog y a 
Törekvésben 
épek és fogya-
t é k k a l  é lő k 
együtt edze-
nek.

R ö v id  kö -
szöntőjében 
a kerület pol-
gármestere, 
D. Kovács Ró-

bert Antal a mindennapi moz-
gás fontosságára hívta fel a fi-
gyelmet. Mint mondta, egyesek-
nek a mozgás az egészség meg-
őrzésében segít, míg mások szá-
mára elengedhetetlen a rehabi-
litációban. Az élmények mellett 
emléklappal és egy tábla cso-

kival távozhatott a Bihari úti 
sporttelepről valamennyi részt-
vevő. A rendezvényt a Magyar 
Parasport Napjához kapcsoló-
dóan szervezte meg a Kocsis 
Sándor Sportközpont. Február 
22-e 2018 óta a parasport napja, 
1970-ben ezen a napon alakult 
meg Magyarország első para-
sportegyesülete, a Mozgásgátol-
tak Halassy Olivér Sport Club-
ja. A névadó nyolcéves volt, ami-
kor egy baleset után amputál-
ták a bal lábát. Sérülten kezdett 
el úszni, majd vízilabdázni. Ki-
tartásának, fizikumának és te-
hetségének köszönhetően a ma-
gyar vízilabda-válogatottal két 
olimpiai bajnoki címet szerzett, 
1500 gyorson pedig Európa leg-
jobbja lett. 

Kellemes hűvös a napsü
tésben – tökéletes idő 
a biciklizésre. A gyüle
kezőt 9:30ra hirdet
ték meg, de akkor még 
csak szállingózott a me
zőny. Az „első fecskék” 
között érkezett egy idő
sebb hölgy, akinek tényleg 
ez volt az első túrája a Kő
bányai Bringás Egyesülettel. 
Nem sokallta a 30 kilométeres 
távot, rendszeresen kikerék
pározik a Margitszigetre, ami 
odavissza 25 kilométer. Neki 
ebikeja van, mint mondta, a 
kőbányai dombokon az ő ko
rában elkél már az elektromos 
rásegítés. A terepre szánt „gé
pekben” másnál is láttunk vil

lany
mo

to r t ,  d e 
a többség 

hagyományos 
hajtású kerékpárral jött. És 
nemcsak Kőbányáról, hanem 
a szomszédos kerületekből is.

Egy középkorú asszony Pest
szentlőrincről tekert át, az 
egyesület programjaira a Szent 
László Napokon figyelt fel. Min
dig szerette a március 15éket, 
a külső tényezők nem szomo
rítják el. Amikor azt kérdeztük: 
„A háború sem?”, akkor annyit 
válaszolt: „A Jóisten velem, ki 
ellenem?” Néhány perccel ké
sőbb befutott a rokona, ő Zug
lóból. A túrával egyben meg
kezdte a rendszeres kerékpá
rozást is, tavasztől őszig ugyan
is két keréken jár munkába.

Bár előzetesen kevesen je
lezték részvételüket, a 10 órai 
startra megtelt bringásokkal 

az Újhegyi sétány a könyvtár 
előtti szakaszon. A szezonnyi
tó túrának 65en vágtak neki, 
a menet biztosításában a Kő
bányai Bringás Egyesület túra
vezetői tanfolyamának részt
vevői segédkeztek. A végállo
más hagyományosan a Nap
lástó, ahol zsíros kenyér mel
lett ismerkedhettek egymás
sal a kerékpárosok, és tervez
hették meg a folytatást.

A március 15ei túrával egy
ben elkezdődött a Tekerj Kőbá
nya nevű programsorozat is, az 
első pecsétet a Naplástónál le
hetett megszerezni – mondta 
Balla Tamás, az egyesület elnö
ke. A Tekerj Kőbánya túramoz
galmat tavaly indította el a civil 
szervezet. A programsorozat 
12 legeredményesebb résztve
vője idén februárban oklevelet 
és kupát vehetett át azon a gá
lán, amelyen a Kőbánya Sporto
lója díjakat is átadták. 

Finisben

Éva néni 90 éves!Éva néni 90 éves!

Jeges Jeges 
farsangfarsang

„Lélekmozgató”„Lélekmozgató”

Nyeregbe pattantak 
március 15-én
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A Víz világnapja és a Föld órája események kapcsán a márciusi rejtvény fősorai Kurt Vonnegut amerikai író szavait rejtik a környezetvédelemről. 

Buffalo Bill és Iron Tail, kont-
ra Iron Man. A helyszín a Tat-
tersall, a budapesti lóverseny-
sport egykori központja „Nagy-
Kőbányán”, a Keleti pályaud-
var környékén. Az  ügető pá-
lyáját cement, víz és kőszénpor 
keveréke borítja, amely kellő-
en rugalmas talajt kínált más 
sportágak versenyzői számára 
is. Így az MTK atlétái és brin-
gásai a Tattersallon edzettek. 
Köztük tekert a korszak egyik 
ünnepelt kerékpárosa, Schwab 

Béla, aki 1894-ben, az első ma-
gyar országos bajnokságon két 
számban is nyert. Jó egy évti-
zeddel később még mindig az 
elitmezőnyhöz tartozott, 1906-
ban ezért lehetett ő Iron Tail és 
„bandája” ellenfele.

Hogy ki volt a kihívó, nem 
tisztázott, de nem is igazán lé-
nyeges. Közönségcsalogatónak 
elég volt, hogy a Tattersallon 
egy magyar sztársportoló méri 
össze erejét egy nemzetközi 
hírű lovas kompániával. Mert-

hogy Iron Tail, a sziú indiánok 
egyik törzsének főnöke, barát-
ja és vadászcimborája, Buffalo 
Bill show-műsorával érkezett 
Magyarországra. Ekkor már 
mindketten celebnek számítot-
tak, Iron Tail szívesen ült mo-
dellt fotográfusoknak, és rész-
ben róla mintázták az 5 centes 
Buffalo-érme indiánportréját.

A tattersalli derbit a cowbo-
yok és indiánok nyerték, de ha 
a váltott lovak nincsenek, akkor 
a „vasgebét” hajtó Schwab Béla 
ért volna be győztesként. Ezt a 
történetet is felidézte a kőbá-
nyai kerékpározás hőskoráról 
szóló előadásában Verbai Lajos. 
És mondott mellé még néhá-
nyat. Például azt, hogy az első 
kőbányai kétkerekű-viadalon a 
nem kifejezetten népes mezőny 
fele ért csak célba. A négy vál-
lalkozó szellemű legény a Ludo-
vikától indult a mai Liget tér-
re, az útvonal mentén pedig – a 
sajtóhírverésnek köszönhetően 
– szép számú néző gyűlt össze. 

Ketten menet közben estek-
keltek. Végül megunták a soro-
zatos bukásokat, és felkapasz-
kodtak a Kőbányai úton közle-
kedő omnibuszra. Egy harma-
dik versenyző is bukott, még-
is ő ért elsőként célba. Vetély-
társa ugyanis elsősorban arra 
ügyelt, hogy ne essen el. Nem is 
bukott, viszont a nagy koncent-
rálásban behozhatatlan hát-
rányba került.

A kétkerekű járgánynak ek-
kor még nem volt állandósult 
elnevezése a mag yar nyelv-
ben. A  babonások ördögke-
réknek hívták, mások földön-
röpülőnek vagy kerekeslónak. 
A kerékpár kifejezés az MTK 
eg yik a lapítójától, Szekré-
nyessy Ká lmá ntól szá rma-
zik. A Tisztviselőtelepen volt 
is egy Kerékpár utca. Az ab-
szurd évszázados magyar tör-
ténetébe jól beleillik, hogy bi-
cik livel nem lehetett rajta 
közlekedni, mert olyan mo-
csaras volt.

Lovas (szobor) nemzet
Hogyan nem lett Kőbányán sem lovas szobra a lovagkirálynak? 

Volt idő, amikor öt település 
versengett 1848 „lánglelkű köl-
tője”, Petőfi Sándor szülőváro-
sának címéért. Kőbánya és 
Angyalföld is megvívta a maga 
„emlékezetpolitikai” csatáját, 
csak épp Szent László kultu-
száért. A versengést az angyal-
földiek kezdték, a kőbányaiak 
pedig felvették a kesztyűt, ha 
már az ő templomuk volt a ré-
gebbi – és az ismertebb is...

Mint a versengéseknek álta-
lában, ennek is megvan a maga 
előtörténete. Nagyvárad főte-
rét közel háromszáz éven ke-
resztül ékesítette a városalapí-
tó lovagkirály lovas szobra. De 
a Kolozsvári testvérek remek-
műve odalett, amikor a török 
bevette Váradot, és a „magyar 
sérelmi legendárium” szerint 
ágyúgolyót öntetett belőle. Jó 
kétszáz évvel később, a „nem-
zeti ébredés” korszakában, a 
király halálának 800. évfordu-
lója emlékére a váradi magya-
rok egész alakos szobrot emel-
nek Szent Lászlónak, majd a 
helyi püspök lovas szobrot is 
rendelt. Talán azért tett így, 
hogy magának is emléket ál-
lítson? Vagy talán azért, hogy 
megmutassa a románoknak, 
ki is az úr Váradon? Nem tud-
ni. Annyi biztos, hogy a szobor 
gipszmintája elkészült, az ön-
tés azonban elmaradt az idő-
közben kitört világháború mi-
att.

Majd jött Trianon. Várad új 
urai a főtérről a püspöki palota 
kertjébe száműzték a magyar 
uralkodót, Szent László szob-
rának helyén pedig felállították 
a Nagy-Románia megteremtő-
jeként tisztelt I. Ferdinánd ki-
rály lovas szobrát, amelyet a 
már említett „magyar sérel-
mi legendárium” szerint a ro-
mán megszállók által Magyar-
országon zabrált fémből öntöt-
tek. A kisebbségi sorba kény-
szerült magyarok újra és újra 
kérvényezték Szent László lo-

vas szobrának ki-
öntését, amit a ro-
mánok rendre az-
zal utasítottak el, 
hogy két nagy mé-
r et ű  s z ob or n a k 
nincs elég hely a fő-
téren.

Ha Váradon nem 
is jutott akkor hely 
László király lovas 
szobrának, az ak-
kori Magyarorszá-
gon több tér is nyílt 
neki, nem függet-
lenül a két világhá-
ború közötti ma-
gyar politikát alap-
vetően meghatá-
rozó revizionista 
eszmétől. Az  an-
gyalföldi Béke té-
ren 1929-ben szen-
telték fel a templo-
mot, amelynek vé-
dőszentjéül Szent 
Lászlót választot-
ták. A  névválasz-
tásban közrejátsz-
hatott, hog y a k-
koriban vált bizo-
nyossá: a levéltá-
ri dokumentumok-
ban említett kö-
zépkori falu, Szent-
lászló a mai Angyalföld terüle-
tén feküdt, nem pedig Kőbá-
nyán. Az angyalföldiek fejük-
be vették, hogy új templomuk 
előtt felállítják a Nagyváradra 
tervezett lovas szobrot. A kő-
bányaiak válasza nem is lehe-
tett más, mint a felháborodás. 
Joggal hivatkoztak a múltra, 
hiszen Kőbányán ekkora már 
kialakult a Szent László-kul-
tusz, a lovagkirály nevét nem-
csak templom, de tér és iskola 
is viselte már.

Az illetékes hatóságok böl-
csességét dicséri, hogy nem 
hagyták elfajulni a versen-
gést. A gordiuszi csomót úgy 
vágták át, hogy egyik kerület-
nek sem engedték meg a szobor 

felállítását. Utólag nehéz 
megállapítani, hogy a vé-
tót befolyásolta-e a re-
mélt revízió, hogy azért 
mondtak-e nemet az ille-
tékesek, mert biztosra vették, 
hogy Nagyvárad előbb-utóbb 
ismét magyar lesz, akkor pe-
dig a lovas szobor elfoglalhatja 
méltó és eredeti helyét. „Szent 
László városa” néhány év eltel-
tével valóban visszakerült Ma-
gyarországhoz, Horthy Mik-
lós 1940. szeptember 6-án vo-
nult be lovon a városba. Kőbá-
nyán két héttel később avat-
ták fel a ma is látható Szent 
László-szobrot. Bár az apro-
pót a lovagkirály születésének 
900. évfordulója jelentette, az 

ünnepség hangulatát egyér-
telműen átjárta az Észak-Er-
dély visszacsatolásáért érzett 
öröm.

Váradon a száz éve tartó szo-
borvita idén remélhetőleg vé-
get ér. Az egyházmegye magyar 
püspöke és a város román pol-
gármestere közösen jelentette 
be, hogy Szent Lászlónak újra 
lesz lovas szobra a városban, de 
nem a főtéren kap helyet, ha-
nem a várban. A főtér ugyanis 
foglalt, továbbra is I. Ferdinánd 
lovas szobra foglalja el. Egy ha-
sonló méretű alkotásnak pedig 

továbbra sincs helye a hiva-
talos álláspont szerint azon a 
téren, amely Trianonig Szent 
László nevét viselte Nagyvá-
radon.

Köszönjük Verbai Lajos-
nak, a Helytörténeti Gyűjte-
mény vezetőjének a cikk el-
készítéséhez nyújtott szak-
mai segítséget.

Buffalo Billtől az ingoványos talajig
Kőbányai bringások a helytörténeti estéken

www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat

A Kőbányai Önkormányzat a SORG ANTAL VÁROSREHABILITÁCIÓS 
PROGRAM részeként vissza nem térítendő támogatást nyújt pályázati 
úton a fővárosi és kerületi helyi védettségű épületek közül a 
lakóépületek tulajdonosai részére a védett építészeti értékek 
megőrzésének támogatására.

Az építészeti értékek védelmének célja a Kőbánya településképe és történelme 
szempontjából meghatározó épített értékek védelme, a település építészeti 
örökségének, jellemző karakterének a jövő nemzedékek számára történő 
megóvása. A település értékei a nemzet kulturális kincsének részei, ezért 
megóvásuk, fenntartásuk, jelentőségükhöz méltó használatuk és megfelelő 
bemutatásuk közérdek.

A támogatással az Önkormányzat ösztönözni kívánja a helyi 
védettségű lakóépületek tulajdonosait arra, hogy az építészeti 
értékeket felújítsák, helyreállítsák, megőrizve az épületek 
jellegzetes kőbányai építészeti karakterét.

A PÁLYÁZATOK BENYÚJTÁSÁNAK HATÁRIDEJE: 2022. AUGUSZTUS 18.
 

A pályázati felhívás letölthető a Kőbányai Önkormányzat honlapjáról. 
www.kobanya.hu

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere
 

PÁLYÁZAT
A VÉDETT ÉPÍTÉSZETI
ÉRTÉKEK MEGŐRZÉSÉNEK
TÁMOGATÁSÁRA
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Töltse ki az ábrákat 1-től 
9-ig terjedő egész szá-
mokkal úgy, hogy az ösz-
szes sorban, oszlopban 
minden szám csak egy-
szer szerepeljen.
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ros X. kerületi Önkormányzat. 
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Ha május 
elseje,
akkor újra 
Halmajális!

Idén ismét alágyújtanak az 
1000 literes üstnek az Óhegy 
parkban és rotyoghat újra a 
megszokott szegedi halászlé! 
Lehet készülni a hallé főző-
versenyre, kézműves foglal-
kozásokra és vidámparkra, 
vagyis mindarra, ami meg-
szokott a kőbányai Halmajá-
lison! A koncertek sem ma-
radnak el: a fellépők egy ré-
sze még titok, azt viszont már 
biztosan tudjuk, hogy este 
mindenkit a Best of Geszti 
vár! Szóval elő az üstöket, a 
Halmajális részleteiről pedig 
tájékozódjanak a Kőrösi Kul-
turális Központ honlapján, a 
www.korosi.org oldalon!



16  SPORT Kőbányai Hírek  •  2022. március

„Ha lenne még két focipályánk, azt is 
meg tudnánk tölteni” – mondja a Kocsis 
Sándor Sportközpont vezetője. A bérle-
mények kihasználtsága a 2021 májusá-
ig érvényben volt kijárási tilalom idején 
is 100%-os volt, a Bihari utcai telepen, 
az Ihász utcában és a tavaly újranyi-
tott Újhegyi Uszodában sem maradtak 
szabadon idősávok. Bár a vizes létesít-
mény – a teljes körű felújítás miatt – há-
rom évig zárva volt, a Sportközpont sike-
resen csalogatta vissza a látogatókat és 
a sportegyesületeket. A „visszaszokta-
tásban” közrejátszott, hogy az uszoda a 
2018-as árakkal, illetve bérleti díjakkal 
nyitott újra, hiszen közben a kormány a 
járványhelyzetre hivatkozva megtiltotta 
a tarifaemelést az önkormányzati intéz-
ményeknek, így a Sportközpontnak is.

A sávok délelőtt és kora délután sem 
üresek, tavaly ősszel újraindult az isko-
lai úszásoktatás, amelyet a Covid ötö-
dik hulláma miatt ugyan ismét felfüg-
gesztettek, de márciustól folytatódha-
tott. A látogatók „visszaszoktatásában” 
szerepe volt a Boldog Uszoda Program-
nak is, amelyet tavaly júliusban indított 
el a vizes sportok népszerűsítésére Ku-
róczi Pál. 

„A kőbányaiak egyelőre ismerked-
nek a kezdeményezéssel, amelyet a jö-
vőben tágítani szeretnénk” – jegyez-
te meg a Sportközpont vezetője, hozzá-
téve, hogy a tervek szerint idén elkez-

dődik a strandfürdő felújítása, illetve 
funkcióinak bővítése. A Sportliget kí-
nálata 2021-ben kerékpáros ügyességi 
pályával, ún. pumpapályával bővült, az 
Ihász utcában pedig a műfüves pályák 
újultak meg. 

„2021-ben a Kocsis Sándor Sportköz-
pont szakmailag és üzletileg is eredmé-
nyes évet zárt” – összegez Kuróczi Pál. A 
fizetések rendezésében és azzal a mun-
kaerő megtartásában segít a Kőbányai 
Önkormányzat által 2022-től beveze-
tett illetményszint-fenntartási pótlék, 
amelyet a képviselő-testület a Kocsis 
Sándor Sportközpontra is kiterjesztett. 
Bár a szervezet önkormányzati fenntar-
tású, dolgozói nem részesülnek az álla-
mi béremelésekből, hiszen nem orvosok 
vagy pedagógusok, hanem sport-és ren-
dezvényszervezők, műszaki szakembe-
rek, ügyintézők, karbantartók. Személyi 
juttatásaikra több mint 60 millió forint-
tal jut több, mint tavaly, a pluszforrás ré-
vén a kiemelt munkakörök betöltőinek 
jövedelme a piacihoz igazodik. A bér-
rendezés elkerülhetetlen volt, a megüre-
sedett állásokra ugyanis jóval keveseb-
ben jelentkeztek eddig, mint korábban. 
Kuróczi Pál azonban hisz abban, hogy 
előbb-utóbb minden pozícióra megta-
lálják a megfelelő kollégát. Mert mint 
mondta, a munkahelyi közösség empa-
tikus, a Sportközpontba mosolyogva jár-
nak dolgozni az emberek.

Neves edzők érkeznek a klub vívó- és kerekesszékes vívó szakosztályáhozNeves edzők érkeznek a klub vívó- és kerekesszékes vívó szakosztályához

A  klub sportirodájának üveges vit-
rinjében 122 év trófeái sorakoznak. 
Az  egyik méretes serlegre egy több 
mint nyolcvan éve megszűnt londoni 
futballklub, a Corinthian FC nevét vés-
ték, amely a világszerte ismert brazil 
klub, a Corinthians nevében él tovább. 
1905-ben a Törekvés meghívására jöt-
tek Magyarországra és adták emlékül 
az értékes ajándékot.

A labdarúgó-szakosztály talán leg-
nagyobb sikerét 1940. augusztus 20-
án érte el. Azon a napon rangos torná-
val avatták fel a főváros első villany-
világítású pályáját. A döntőben pedig 
a házigazda Elektromost nem a KAC 
(a mai Bp. Honvéd) vagy az Újpest ver-
te 5:0-ra, hanem a Törekvés. A ’64-es 
tokiói olimpia aranyérmes futballcsa-
patának a Törekvésben nevelkedett 
Katona Sándor és Nagy György is tag-
ja volt – büszkélkedik Sárvári György 
klubelnök.

Az egyesület történetében a 2021-
ben rendezett tokiói olimpia is emlé-
kezetes marad. Pásztor Flóra tagja volt 

a 7. helyen végzett női tőr-
csapatnak, az ép verseny-
zők között ő a klub 1999-
ben alakult vívó- és kere-
kesszékes vívó szakosztá-
lyának első olimpikonja. 
Beliczay Sándortól tanult 
vívni, és a mesteredző re-
méli, hogy a 2024-es pári-
zsi olimpiára a kőbányai 
egyesület adja majd a tőr-
csapat negyedik tagját is.

Jelöltekből nincs hiány, 
a még mindig csak 15 éves 
Kollár Anna decemberben 
a felnőtt országos bajnokságon 3. lett, 
miközben a kadét (15–16 éves) és a ju-
nior (17–19 éves) csapatban is vív. Ha-
sonló tehetség a 18 éves Kalocsai Luca, 
aki stabil tagja a márciusi junior Euró-
pa-bajnokságra készülő magyar csa-
patnak.

– Az  egyesületek eredményességi 
rangsorában a Törekvés úgy negye-
dik, hogy nálunk egyetlen fegyvernem 
van – hangsúlyozza Beliczay mester. 

A klubhoz két általa is elismert szak-
ember érkezett, egyikük Feczer Viktor 
mesteredző, a női tőrválogatott vezető-
edzője, másikuk pedig Kiss Tibor, aki 
eddig a Honvédnál dolgozott. Lesz kit 
tanítaniuk, az olimpia a vívás utánpót-
lásának is jót tett, idén ősszel a Törek-
véshez 36 új növendék érkezett.

– Közülük abból lesz vívó, akiben a 
tehetség és a szorgalom egyaránt meg-
van. Aki hetente ötször eljár edzeni, 
és aki mentálisan is képes a fejlődés-
re – jegyzi meg Beliczay Sándor. A to-
kiói paralimpián eredményes verseny-
zők közül az egyéniben ezüstérmes Os-
váth Richárd és a csapatban bronzér-
mes Hajmási Éva is az ő tanítványa. De 

büszke dr. Mező Bog-
lárkára is, aki szintén 
a Törekvés paralimpi-
konjaként volt tagja a 
kerekesszékes tőrcsa-
patnak. Óriási példa-
képek mindhárman, 
mondja a mesteredző, 
akinek fia, Beliczay 
Krisztián a női ko-
sárlabda-szakosztály 
vezetőedzője. A  te-
hetséggondozás ná-
luk is erős, idén közel 
húsz játékost igazol-

tak már, és a versenysportban is jegy-
zik őket. A felnőttcsapat az NB I. Zöld 
Csoportjában játszik, ahonnan esélye 
van feljebb lépni.

A klub működési feltétele és pénz-
ügyi háttere stabil, köszönhetően a 
Kőbányai Önkormányzat támogatásá-
nak, az üzleti világból érkező társasá-
giadó-felajánlásoknak, illetve annak a 
forrásnak, amelyet az eredményességi 
mutatók alapján ítél oda a Magyar Vívó 
Szövetség. 

– Mindebből nemcsak az edzőtábo-
rok és a versenyek költségeit tudjuk ki-
gazdálkodni, de az edzők megfelelő bé-
rezését is – jegyzi meg Sárvári György 
elnök.

2021 a Kocsis Sándor 
Sportközpontban

Megemelt bérkeret a munkatársak megtartásáért

Erősít a Törekvés

Előzetes nevezés a Kocsis Sándor Sportközpont Facebook-oldalán, 
a szülői nyilatkozat e-mailen történő megküldésével együtt. 

A szülői nyilatkozat letölthető a www.kobanyasport.hu weboldalról.

A versenyen fokozottan figyelünk a veszélyhelyzet által meghatározott higiéniás 
szabályok betartására és betartatására. A teremben kizárólag a szervezők és a versenyzők 

tartózkodhatnak. A rendezvényen a maszk viselése kötelező! 
A kontrollereket minden mérkőzés után fertőtlenítjük. 

A rendezvényen mindenki saját felelősségére vesz részt.
weboldal: www.kovanyaisport.hu Facebook-oldal: kocsissandorsportközpont

E-mail-cím: kovanyasport@kobanya.hu

HIRDETÉS




